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цена 1.50 леваUSD/BGN: 1.52787    

-0.59%
Българска народна банка

EUR/USD: 1.28010   

     +0.60%
Българска народна банка

Sofix: 3393.53  

    +0.50%
Българска фондова борса

BG40: 111.12

+0.23%
Българска фондова борса

Новини ▶ 7
Компании ▶ 14
Продажбите 
на нови коли 
през този август 
са с 12% по-малко 
от миналия

достигна 
инфлацията в 
края на август

Непродаваемо

Гордостта на социалистическата индустрия 
“Кремиковци” ще остане завинаги част от пейзажа на Софийското 
поле. Една по една идеите за бъдещето на площадките и земята 
се оказват нереалистични. След провала на първия търг за продажба 
задачата за ликвидация на комбината вече е без решение  ▶ 4-5

40 болници 
ще съдят 
здравната 
каса

Пазари ▶ 15Новини ▶ 6 Компании ▶ 11

Компромисът 
в Базел 
донякъде 
успокои 
банките

Държавата 
стана  
мажоритарен 
собственик 
на БФБ
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Печеливш
Борислав Борисов

Губещ
иван Биларев 

Новият заместник-директор на Агенция „Митници” (АМ) е 
назначен на поста след предложение на директора на агенци-
ята Ваньо Танов и със заповед на министъра на финансите 
Симеон Дянков. Борисов ще поеме ресора на напусналия на-
скоро АМ Красимир Николов и ще отговаря за митническите 
режими и процедури, акцизите и информационните системи.
 (Виж стр. 9)

Изпълнителният директор на „Булгартабак холдинг” Иван 
Биларев няма как да е доволен от вчерашната борсова сесия. 
Книжата на самия холдинг се понижиха с 0.73%, а акциите на 
дъщерното дружество „София БТ” отчетоха спад от 3.7%, 
което нареди софийската фабрика сред най-губещите на 
БФБ. Едва 10 лота на „София БТ” смениха собственика си на 
цена 26 лв. за акция.

Мнения

По темата „Тайният 
търг за „кремиковци” 
пропадна”

Държавата години наред 
изливаше парите ни в 
голяма празна дупка без 
никакви надежди от това 
да излезе нещо. Да дадат 
целия комбинат на някой, 
който обещае поне да пла-
ти забавените заплати на 
работниците.

Бранимир касабов
 

По темата „държавата 
вече е мажоритар на БФБ”

Явно МФ подготвя бор-
сата за приватизиране 
(или поне държавния дял), 
след като смята да пусне 
акциите на свободно тър-
гуване.

Брокерката

▶

▶

▶

▶

pari.bg Топ 3

1 Нямаше желаещи за 
участие в тайния 
търг, на който 
трябваше да бъде 

разпродадена производ-
ствената площадка на 
„Кремиковци”. 

2 106 хил. шофьори 
ще останат без 
книжки, след като 
получат известия 

от КАТ. До 10 септември 
са изпратени покани на 
снимани в нарушение 
водачи от 15-те камери на 
КАТ в цялата страна. 

3 Счетоводители 
се обявиха про-
тив промените 
в Закона за корпо-

ративното подоходно 
облагане, защото според 
тях промяната ще се 
отрази на големите 
предприятия.

Тефтери, химикали  
и розови отчети
Милиони от европарите 
отиват за рекламни и информаци-
онни кампании, т.е. за брандиране 
на химикалки и тефтери, органи-
зиране на събития и командировки 
на експерти, които да участват в 
тях. Това са европари за самите 
европари. Всъщност и те влизат 
в джобовете на бизнеса или на 
държавните власти, но в повечето 
случаи ефектът от усвояването им е 
малко спорен. Поне що се отнася до 
постигането на захаросани и витие-
вати цели като „увеличаване на пуб-
личността и информираността сред 
потенциалните бенефициенти”. А 
те уж са оправдание за харченето на 
милионите евросубсидии.

Какво се получава на 
практика? По програмата Х има 
ос „Техническа помощ”, от която 
се заделят средства не само за 
месечните бонуси на чиновниците 
в дирекцията, която отговаря за 
програмата, но и за информираност 
и публичност за самата програма. 
Министерството организира об-
ществена поръчка за подготовка на 
печатни, информационни и реклам-
ни материали. Печели консорциум, 
който за сума от около 1 млн. лв. 
казва, че ще се заеме с кампания за 

програмата, ще брандира некол-
костотин флашки, чадъри, тефтери, 
химикалки и книжни пликове, ще 
проведе няколко събития, на които 
да ги раздаде, и всичко ще отшуми. 
Намерен е вариант бюджетът да 
се раздуе или да се съкрати според 
нуждите, да се приберат малко 
тефтери и флашки за роднините. 
Рекламните брошури обикнове-
но се вземат, разглеждат и малко 
по-късно се изхвърлят. Парите са 
усвоени. Ако някой, посетил такова 
събитие, има нужда от информация 
за програмата, търси не брошурите 
и чадъра, които са му подарили, а 
проверява в интернет.

Друг вариант - фирма У пече-
ли проект за информационна кам-
пания сред бенефициентите по да-
дена програма. Някой сяда и чинно 
описва как ще организира обучение 
почти като в Сорбоната, но само в 
рамките на три дни. Офертата обаче 
е на цената на преквалификационен 
курс в Шуменския университет. 
Кандидатът печели поръчката. Три-
дневната информационна кампания 
се провежда за ден и половина, но 
обучителите си получават парите за 
всички три дни от командировката в 
селото на другия край на България.

Трети вариант - по самата 
програма „Техническа помощ” 
също има бюджет от около 8.7 млн. 
EUR, които са САМО за инфор-
мационни кампании, свързани с 
европейската кохезионна политика. 
Процедурата е същата - кандидат-
ства фирма с лустросана идея как 
да се похарчат едни пари. Проектът 
й предвижда максимум дейности 
за минимум средства. На хартия 
нещата звучат добре, но на прак-
тика какво помните от последната 
информационна кампания? Някой 
експерт прочете същите неща, ко-
ито ви четоха преди година, и каза, 
че не може да отговори конкретно 
на конкретния ви въпрос.

Не, не съм против рекламните 
и информационните кампании. Има 
нужда да се напомня от време на 
време за една или друга възможност 
за усвояване на евросубсидии. А и 
рекламните и PR компании трябва 
да се хранят. Не ме притеснява ус-
вояването на европарите за реклама 
и инфокампании, те ще се усвоят 
100%. Притеснява ме усвояването 
на останалата част от субсидиите, 
които към момента (като включим 
дори и дела на европарите за сами-
те европари) е само 8%. 

Милиони 
евро са пред-
видени за 

инфокампании и 
реклама на евро-
фондовете, т.е. за 
брандирани канце-
ларски материали, 
събития и коман-
дировки на експер-
ти. Резултатите от 
това „усвояване” са 
доста спорни

коментар

 Може да нямаме успешни европроекти по програма „Транспорт”, но за сметка на това имаме рекламни брошурки и ръководства,  
финансирани с европари СНИМКА БоБИ ТошЕВ

▶

дарина Черкезова
dcherkezova@pari.bg

Понеделник
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цена 1.50 леваUSD/BGN: 1.53700   

-0.08%
Българска народна банка

EUR/USD: 1.27250   

     +0.08%
Българска народна банка

Sofix: 391.59  

    -0.17%
Българска фондова борса

BG40: 110.86

-0.37%
Българска фондова борса

Новини ▶ 8-9
Компании ▶ 14

Търгът за 
"Кремиковци" 
е пред провал

Строителството 
отбеляза нови 
20% спад

Осигурителните 
прагове остават 
замразени 
през 2011 г.

Тенденции ▶ 19

Тема на деня ▶ 4-5

Компании ▶ 12-13

Половината 
български 
фирми трудно 
събират 
вземанията си

Свободните 
акции станаха 
водещ 
критерий за 
влизане в Sofix

Световните финансови лидери се събраха в швейцарския град Базел, 
за да въведат по-строги регулации за банките. Стандартите Базел III 
предизвикаха опасения за по-бавно излизане от кризата  ▶  10

Новите баНкови 
стаНдарти ще 
доНесат по-високи 
лихви и сливаНия
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цитат

В държава, в която премиерът се опитва да 
превърне 8 млн. сънародници в обекти на 

своята политика, не е зле да има и един политиче-
ски субект с алтернативна визия и политика

Число на деня

370 
млн. лв. са инвестициите 

на ЧЕЗ в подобрения на мре-
жата от 2005 до 2009 г. 

▶

 Георги Първанов, президент на Република България 

ЕС поиска спешни мерки в съдебната система
Мъмрене

Външните министри 
призоваха  
България да ускори 
реформите за борба с 
престъпността

Европейският съюз поиска 
от България и Румъния да 
предприемат спешни дейст-
вия срещу престъпността 
и корупцията. Призивът 
е записан в становище на 
съвета на външните ми-
нистри, които заседаваха 
в Брюксел, предаде BBC. 
Медията коментира, че в 
тази сфера двете страни 
са далеч от европейските 
стандарти.

единомислие
Според министрите Бълга-
рия трябва да увеличи про-
зрачността и доверието в 
съдилищата. За пореден път 
беше припомнено, че тряб-
ва да има по-тежки присъди 
по делата срещу органи-
зираната престъпност. С 
това становището в голя-
ма степен се припокрива с 

▶Съветът на минист-
рите прие становище 
за докладите на евроко-
мисията за България и 
румъния

Снимка ReuteRs

мнението на Европейската 
комисия в мониторингови-
те доклади, които Брюксел 
публикува периодично. 
Министрите призовават и 
за по-стриктно спазване 

на законите, включително 
на този за конфликт на ин-
тереси.

Спешно
В документа има и похва-

ли. Например, че България 
е показала последовател-
ност в съдебната реформа 
и че все пак има промени 
в наказателното право. В 
същото време в станови-

щето се посочва, че има 
„сериозни недостатъци” 
в съдебните процедури и 
неадекватно съдебно пре-
следване при делата срещу 
организираната престъп-

ност. „Съветът на мини-
стрите призовава Бълга-
рия и Румъния спешно да 
увеличат усилията си за 
реформи”, се казва още в 
становището.

След три години Златен медал

▶ Фотографи бяха допуснати за първи път в реновирания Сикстински салон, който е част от Ватиканската 
апостолическа библиотека. реновирането продължи 3 години, а библиотеката отново ще бъде отворена за 
изследователи на 20 септември                         Снимка ReuteRs

▶ Председателят на Българския олимпийски коми-
тет Стефка костадинова посрещна в страната 
Станка Златева, която спечели четвъртата си све-
товна титла по свободна борба на първенството в 
Москва                                           Снимка маРина ангЕлоВа

 Има 
сериозни 

недостатъци 
в съдебните 
процедури и 
неадекватно 
съдебно пре-
следване при 
делата срещу 
организирана-
та престъпност



Задачата за ликвидацията на    “Кремиковци” няма решение
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След провала на първия 
търг прогнозите за втория 
също не са позитивни
Ако някой си е мислил, че с 
обявяването на търга за про-
дажба на производствените 
активи на “Кремиковци” се 
вижда краят на сагата с не-
състоятелността на комби-
ната, дълбоко се е лъгал. Са-
мият синдик Цветан Банков 
обяви вчера, че несъстоятел-
ността на “Кремиковци”, 
започнала на 6 август 2008 
г., е в началото си. 

Новото развитие около 
ликвидацията на някогаш-
ната гордост на българската 
индустрия е, че оценката 
е паднала със 113 млн. лв. 
Причината е, че на вчераш-
ния търг с тайно наддаване 
не се яви нито един канди-
дат-купувач. Наддаването за 
производствената площадка 
трябваше да започне от на-
чална цена 565.517 млн. 
лв. Още при обявяването й 
преди месец обаче анализа-
тори и компании от бранша 
коментираха, че оценката 
е прекалено висока за ме-
талургично предприятие, 
което вече не работи. При 
това във време, когато още 
не е сигурно дали светът 
излиза от кризата.

втори опит
Следващата стъпка в про-
цедурата по ликвидация 
на “Кремиковци” според 
Търговския закон е обявя-
ването на втори търг. Този 
път той е с явно наддаване, 
а началната цена - с 20% 
по-ниска. “Това ще стане в 
разумно кратък срок, след 
като получа разрешение от 
Софийския градски съд. На-
мерението ми е втората про-
дажба да се осъществи до 
два месеца”, заяви синдикът 
на фалиралото дружество. 
На този етап той отказа да 
коментира каква стъпка за 
наддаване ще определи. Тя 
ще бъде посочена в обявата 
за търга.

очаквания
Кандидати за “Креми-
ковци” няма да се появят 
и при втория търг, прогно-
зират анализатори, защото 
според тях дори и с 20% 
намаление цената продъл-
жава да е твърде висока. 
Още когато се тръгна към 
ликвидация, стана ясно, че 
няма кой да купи “Креми-
ковци” нацяло, коментира 
Георги Прохаски, който за 
определен период предста-
вляваше най-големия кре-
дитор на комбината - дър-
жателите на облигационния 
заем от близо 700 млн. лв. 
с лихвите. Според него е 
пропуснат моментът да се 
намери стратегически купу-
вач, докато заводът все още 
е работел.

От друга страна, атрак-
тивността на терена като 
място за строителство на 
бизнес парк засега се оказва 
само спекулация. Играчите 
на пазара на недвижими 
имоти не вярват да се появи 
инвеститор, който да извади 
половин милиард лева, за 

да купи терен, който поне 
няколко години трябва да се 
разчиства, за да се подготви 
за застрояване. На този етап 
такъв дългосрочен инвести-
тор няма, казва Прохаски.

Според Прохаски инвести-
торски интерес ще се появи, 
ако се стигне до следващата 
фаза - продажба на произ-
водствените активи на части. 
На това мнение е и иконо-
мистът Владимир Каролев. 
Очакванията му са, че ще 
бъдат купени само по-ин-
тересните производствени 
активи. Такива са активите, 
свързани със завършващи 
производства, като завода 
за непрекъснато леене на 
стомана и стана за студено 
валцуване.

Изключително важно 
обаче е как синдикът ще 
прецени разделянето или 
групирането на активите, 
подчерта Прохаски. Т.е. дали 
за продажба ще се предлагат 
завод по завод или по някол-
ко звена наведнъж.

Раздробяването 
невъзможно
По този повод синдикът 
Цветан Банков казва, че раз-
дробяването на площадката 
ще изисква “грандиозна” ра-
бота. “Моето дълбоко убеж-
дение е, че площта не трябва 
да се разделя, а продажбата 
на части ще бъде във вреда 
на всички кредитори”, каз-
ва Банков. Това ще доведе, 
първо, до по-малко приходи, 
отколкото продажбите на ця-
лата площадка, и второ, ще 
създаде големи проблеми за 
самите бъдещи собствени-
ци, смята той. 

Един от най-големите про-
блеми ще е разделянето на 
инфраструктурата на тери-
торията на “Кремиковци”. 
Според Банков, ако стане за 
шест години, ще бъде успех. 
По думите му разделянето 
на електропреносната, газо-
преносната, водопреносната 
система и узаконяването им 
ще бъде “голяма емоция”. 
Същото може да се каже 
за жп системата, която на 
територията на комбината 
е над 170 км. 

Банков е оптимист, че на 
втория търг ще се наме-
ри инвеститор за “Креми-
ковци”. Синдикатите също 
смятат, че конюнктурата 
става все по-благоприятна 
за привличане на интереса 
към комбината - отварят се 
пазарите на стомана, защо-
то икономиките на редица 
страни излизат от криза-
та, а цените на металите 
растат. Първият търг беше 
първата фаза от една обща 
процедура по продажбата 
на “Кремиковци”, успокоя-
ва синдикът на фалиралото 
дружество.

На практика ликвидацията 
ще се окаже по-трудна от 
спасяването на комбината. 
“Кремиковци” ще остане 
завинаги. Голям, грозен, 
мръсен и неработещ.

Мила Кисьова

Моето дълбоко убеж-
дение е, че площадката 
не трябва да бъде разде-
ляна. Инфраструктурата 
е една от най-големите 
ценности на производ-
ствената площадка на 
“Кремиковци”. Тя оси-
гурява възможността за 
нейното развитие във 
всяко едно отношение, 
а не само като индус-
триално производство, 
защото бъдещият 
собственик ще разпо-
лага с активите както 
намери за добре. Тази 
инфраструктура дава 
завършеност на целия 
комплекс  и многофунк-
ционалност на предназ-
начението му.

Предстои да бъдат 
обявени търгове и за 
продажба на непроиз-
водствените активи на 
“Кремиковци” - апарта-

Площадката не 
трябва да се разделя

Цветан Банков, 
синдик на “Кремиковци”

менти, бази, терени око-
ло рудници... Смятам, 
че при удовлетворява-
нето на кредиторите ще 
успеем да стигнем до 
шести ред включител-
но, където са вземани-
ята на държавата след 
датата на процедурата 
по несъстоятелност.

Още когато беше обя-
вена ликвидацията на 
“Кремиковци”, беше ясно, 
че няма кой да го купи. 
Много трудно може да се 
възстанови едно стомано-
добивно производство с 
доменни пещи и коксохим. 
Сега тези мъртви активи 
са включени в оценката на 
предприятието.

Много фактори изиграха 
влияние за провала на 
продажбата на “Креми-
ковци”. Правителството на 
тройната коалиция закъс-
ня с намесата си, когато 
предкризисно можеше да 
подкрепи една продажба, 
докато предприятието още 
работеше. 

Облигационерите пък 
не можаха да се обединят 
около единно становище 
дали да подкрепят оздра-
вяване на предприятието 

Мъртви активи 
надуват оценката

Георги Прохаски, 
председател на Центъра за 
икономическо развитие

или разпродажба на акти-
вите. Кризата свали цената 
на металите и отблъсна 
инвеститорския интерес. 
Но сега, когато “Креми-
ковци” е в ликвидация, 
няма друг път освен 
разпродажба на части. За 
мен ще бъде изненада, ако 
се появи инвеститор на 
втория търг.
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Задачата за ликвидацията на    “Кремиковци” няма решение
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Само разчистването на 
мощите на комбината 
ще струва поне 150-
200 млн. EUR

Едва ли има инвеститор, 
който още вярва, че районът 
на Кремиковци има потен-
циал да се превърне в новото 
делово сърце на София. По 
оценки на консултанти в об-
ластта на имотите подобен 
замисъл е свързан не само с 
гигантски инвестиции, но и 
с промяна на дългогодишни 
нагласи. Тоест на практика е 
неосъществим.

вариантите
“Основният въпрос е за-
що някой ще купи “Кре-
миковци”, посочи Алек-
сандър Танев, мениджър 
“Индустриални площи” в 
консултантската компания 
“Фортън Интернешънъл”. 
Според него, ако целта е 
спекулативна - да разпро-

даде каквото може, цената 
е прекалено висока. Тя е 
висока и ако иска да рекул-
тивира парцела и да го за-
строи. “Само разчистването 
му ще струва между 30 и  
50 000 EUR на декар, което 
означава минимум 150-200 
млн. EUR, без да броим 
разходите за рекултивация”, 
коментира Танев. Според 
управителя на оценителска-
та агенция “Явлена Импакт” 
Сергей Машиах ценността 
на “Кремиковци” като имот 
е близостта до София и из-
градената инфраструктура. 
“Районът може да стане 
център за промишленост и 
логистика, но инвеститорът 
трябва да реши какво ще 
прави с вече построеното. 
Това е гигантско строител-
ство и разчистването няма 
да е лесно”, коментира Ма-
шиах. Александър Танев 
допълни, че то ще има и 
отрицателен екологичен 
ефект, защото става въпрос 

за милиони тонове бетон и 
остатъци от производства, 
които трябва да бъдат скла-
дирани някъде.

Нагласите
За превръщането на 7-те 
хиляди декара на “Креми-
ковци” в сателитен град на 
София се заговори преди 
3 години, когато започна и 
сагата с комплексното раз-
решително на комбината. 
Тогава главният архитект на 
София Петър Диков обяви 
намеренията на общината 
да вдигне строителните па-
раметри на терена и така да 
“изкуши” собственика Пра-
мод Митал да спре комбина-
та и да продаде земята. Така 
с актуализацията на общия 
устройствен план на София 
районът на “Кремиковци” 
получи статут на смесена 
многофункционална зона, 
който позволява изграждане 
на обществени и търговски 
сгради при изключително 

висока плътност и интен-
зивност на застрояване. За 
кратко бе добавено и обе-
щание за продължение на 
метрото, но впоследствие 
стана ясно, че няма пътни-
чески потенциал. Според 
консултанти ключов въпрос 
за успеха на Кремиковци 
като делови и високотех-
нологичен център е: кой би 
живял и правил бизнес там? 
“Не и международни корпо-
рации, които стават все по-
чувствителни към заобика-
лящата ги среда”, коментира 
Александър Танев. Той даде 
пример с високотехноло-
гичната Honeywell, която, 
преди да наеме площи в 
“София Еърпорт център” 
край летището, платила на 
независим одитор да проучи 
чистотата на почвите и во-
дите. Така според Танев за 
“Кремиковци” остава само 
една надежда - да го купи 
стратегически инвеститор. 

Радостина Маркова

Очаквах да не се явят 
кандидати на търга 
заради високата начална 
цена. Така че при 20% 
по-ниска цена на втория 
търг има по-голям шанс 
да се явят купувачи, но 
за мен най-вероятният 
сценарий е разпродаж-
бата на части. 

За стратегическите 
инвеститори от област-
та на стоманодобива 
интерес представлява 
само заводът за не-
прекъснато леене на 
стомана, но не и затво-
рените доменни пещи и 
агломерацията. 

Според мен всички 
проблеми на комбината 
дойдоха от нереши-
телността на Петър 
Димитров като минис-
тър на икономиката и 
енергетиката от БСП и 

Очаквам 
разпродажба на части

владимир Каролев, 
управляващ съдружник в Балкан-
ска консултантска компания

действията на профсъ-
юзите. Именно те преди 
две години провалиха 
инвестицията на “Ар-
селор Митал”, които 
бяха готови да налеят в 
завода 500 млн. USD. За 
мен профсъюзите тогава 
прокараха интересите 
на украинската “Вор-
скла стил”. 

Идеята за делово сити изветря
снимка марина ангелоВа
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Над 40 болници в страната 
са заявили готовност да 
подадат искове в съда сре-
щу Националната здравно-
осигурителна каса за дъл-
жимите им от март насам 
суми, които са в размер на 
125 млн. лв. Това съобщи 
след заседание на  Нацио-
налната асоциация на лека-
рите от болничната помощ 
нейният председател д-р 
Динчо Генев. Той допълни, 
че лечебните заведения ще 
поискат от съда НЗОК да 
им изплати не само изра-
ботените средства, но и 
лихвите върху тях, както е 
по Търговския закон. „Ад-
вокатите ни ме увериха, че 
няма причина тези дела да 
не бъдат спечелени”, каза 
още Генев.

Параграф 22
Исковете на лечебните заве-
дения ще бъдат подадени на 
4 октомври. Единствената 
пречка е, че трябва да се 
плати такса 4% от исканото 
обезщетение, а болниците 
са във финансов колапс. 
„Щом така са решили, зна-
чи мениджърите на лечеб-
ните заведения ще намерят 
начин да набавят парите”, 
коментира председателят 
на асоциацията.

Той е категоричен, че 
всички болници в страната 
са длъжни да подадат таки-
ва искове в съда, защото в 
противен случай е възмож-
но директорите им да бъдат 
обвинени в безстопанстве-
ност и нанасяне на финан-
сова вреда на лечебните 
заведения, които управля-
ват. „Тези пари са законово 

Над 40 болници ще съдят 
здравната каса 
Болниците искат НЗОК да им плати и лихвите за забавянето

Здравното министерство влезе в пореден скандал с наредба

изработени и отчетени, за-
това болниците са длъжни 
пак според нормативните 
актове да си ги потърсят”, 
казва още д-р Генев. 

Твърди до края
От здравната каса комен-
тираха, че няма промяна в 
тяхната позиция по казуса. 
Те ще се придържат към 
решенията на финансовия 
министър Симеон Дянков. 
Той каза, че може да отпус-
не на болниците само 65 
млн. лв. допълнително до 
края на годината. И катего-
рично заяви в парламента, 
че фискалният резерв няма 
да бъде разблокиран. В не-
го има 1.235 млрд. лв. от 
здравни осигуровки, които 
опозицията настоява да бъ-
дат изразходвани за здра-
веопазване. Целият резерв 
възлиза на около 6 млрд. лв. 
Лекарите пък настояха за 
допълнителни 205 млн. лв. 
до края на годината и не бя-
ха съгласни с предложената 
от Дянков сума.

отново се задават 
протести
Затова асоциацията на лека-
рите от болничната помощ 
предложи на съвета си вче-
ра националният протест 
на лекари и медицинските 
работници в страната  да се 
проведе на 4 октомври. Тъй 
като по закон те нямат пра-
во да стачкуват, няма как и 
да предприемат ефективни 
действия. Лекарите ще про-
дължат да приемат спешни 
пациенти, но ще отложат 
всички планови интервен-
ции. Датата не може да бъде 

Неправителствени 
организации опреде-
лиха като незаконни 
промените, свързани 
с тежки заболявания

Центърът за защита на пра-
вата в здравеопазването ще 
съди здравното министер-
ство, ако то приеме промяна 
в наредба, която огранича-
ва разходите за лечение на 
някои тежки заболявания. 
Според проекта лечението на 
заболявания, които са извън 
здравното осигуряване, ще 
се финансира само в рамките 
на бюджета. Според юристи 
такъв текст ще противоречи 
на Закона за здравето и на 
конституцията. „Твърдо сме 
решени да  ги атакуваме във 
Върховния административен 
съд”, каза пред в. „Пари” 
председателят на организа-
цията Стойчо Кацаров.

извиване на ръце
Според текста в Наредба 

насрочена преди 17 септем-
ври, когато е съборът на 
Българския лекарски съюз. 
Тогава ще бъде уточнен и 

начинът, по който ще се 
проведат протестите. 

Исканията на БЛС за до-
финансиране на лечебните 

заведения не бяха изпълне-
ни въпреки хилядите обе-
щания и уговорки от страна 
на управляващите. И вмес-

то повече пари болниците 
получаваха по-малко с все-
ки изминал месец. 

Елена Петкова

34, ако парите за лечение на 
рак, СПИН и редки болести, 
които традиционно се осигу-
ряват от Министерството на 

здравеопазването, свършат, 
пациентите ще трябва сами 
да си осигурят тези сред-
ства. Така записан, текстът 

в наредбата връзва ръцете 
на всички болни, които се 
опитат да си търсят пра-
вата в съда. Промените в 

нормативната уредба идват 
след зачестили съдебни ис-
кове от страна на онкоболни 
към министерството. Преди 
актуализацията средствата  
за лекарства, отпускани от 
здравното министерство, 
бяха 144 млн. лв. Засега не е 
много ясно дали орязаният 
бюджет на институцията ня-
ма да се отрази на средствата 
за медикаменти.

Нужди срещу пари 
Доскоро министерството 
прилагаше европейската 
практика - водещи са нуж-
дите на пациентите, а не 
финансите. Сега обаче се 
връща на стария принцип, 
където лечението ще зависи 
от предварително разчетени 
средства. 

„Текстът на Наредба 34 
води системата в опасна 
посока”, казва юристът Де-
ян Денев, който е и пред-
седател на Асоциацията на 
научноизследователските 
фармацевтични произво-

дители в България. Според 
него той не би трябвало да 
влезе в сила, защото остро 
противоречи на конститу-
цията. В нея е записано, че 
всеки български гражданин 
има право на достъп до 
здравеопазване.

„За пръв път в нормативна 
уредба някой си позволява да 
налага ограничения от типа 
на „в рамките на бюджета”, 
казва Теодора Захариева. 
Според нея това е отявлено 
беззаконие, което наруша-
ва правата на пациентите и 
ограничава достъпа им до 
здравеопазване. Затова Цен-
търът за защита на правата в 
здравеопазването е внесъл в 
министерството своето ста-
новище с предложение този 
текст в наредбата да отпадне. 
От здравното министерство 
обясниха за в. „Пари”, че 
промените в подзаконовия 
акт подлежат на обсъждане 
и в него може да настъпят 
много промени.

Елена Петкова

Ако болниците не си потърсят парите, може да бъдат обвинени в безстопанственост        
                      снимки Емилия костадиноВа

▶

 все по-малко болни от тежки или редки болести ще могат да получат  
адекватно лечение, ако влязат в сила промените на Наредба №34
▶
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Инфлацията продължава да расте
Лятото и сезонните 
намаления обаче заба-
виха темпа на поскъп-
ването

Годишната инфлация е 
2.7%, показват данните 
на Националния статис-
тически институт. Това е 
поредното увеличение от 
началото на годината досе-
га. Понижение имаше само 
през юни, когато НСИ от-
чете 0.1% инфлация. Ико-
номистите прогнозират, че 
цените ще продължат да 
растат, а за момента това 
увеличение на инфлацията 
е умерено.

инфлацията като 
последица
Според икономиста Георги 
Стоев от Industry Wаtch 
инфлацията у нас е отраже-
ние на световните процеси 
- валутни и търговски, а 

българската валута не е из-
ключение от европейската. 
„Това се вижда в потреби-
телските цени”, коментира 
Стоев. 

Според него е трудно да 
се каже как ще се движи 
инфлацията в следващите 
няколко месеца, а нещата 
до голяма степен зависят 
от промените на държавно 
регулираните цени (ток, газ 
и др.). „Останалите цени 
(на строителните материа-
ли, храните, земеделските 
суровини) вървят нагоре 
и няма как това да не се 
отрази на потребителите”, 
обясни още икономистът от 
Industry Wаtch. 

Умерено
„В края на годината инфла-
цията няма да бъде повече 
от 3%”, прогнозира Десис-
лава Николова от Институ-
та за пазарна икономика. Тя 
обясни, че с отминаването 

на летните месеци, когато 
традиционно има спад на 
търсенето, може да се очак-
ва раздвижване на вътреш-
ното потребление. „Това ще 
доведе до цялостен ръст на 
потреблението в края на 
тази и началото на след-
ващата година”, допълни 
прогнозата си тя. 

Променливите цени
През август най-голямо по-
нижение има при цените 
на облеклото и обувките, 
които на месечна база по-
евтиняват с 1.6%. Според 
икономистите обаче това 
не е начало на тенденция, 
а е резултат от сезонните 
намаления. 

Ръст има в цените на хра-
нителните продукти, здрав-
ните услуги, транспорта, 
образованието, цените, ко-
ито се плащат в хотели и 
ресторанти. 

Радослава Димитрова

Резултати от 
образователната реформа 
ще има след 8 години
Според Световната 
банка посоката е пра-
вилна, но движението 
е бавно
Най-рано след 8 години ще 
проличат резултатите от 
реформата в българското 
образование, смята ръково-
дителят на сектор образова-
ние за Европа и Централна 
Азия към Световната бан-
ка Алберто Родригес. Той 
представи доклада на меж-
дународната организация за 
развитието на просветната 
система в България. „Ре-
формата върви в правилна-
та посока, но постиженията 
още са под задоволителни-
те за Европа резултати”, 
каза още Родригес.

Плюсове
Като пример за добра прак-
тика той посочи покачване-
то на учителските заплати с 
46% за две години - от 2006 
до 2008-а. Анализът на Све-
товната банка показва още, 
че увеличението на запла-
тите на учителите е с 20% 
по-голямо от това в другите 
публични сектори. Въпреки 
това те остават доста под 
средните в Европа. В мо-
мента в България препода-
вателите взимат около 670 

лв. без месечните бонуси и 
добавки. 

Покачването на заплати-
те в образованието беше 
наложено с въвеждането 
на делегираните бюджети 
в държавните училища и с 
оптимизацията на училищ-
ната мрежа. Тя доведе до 
закриване на 495 училища 
от 2007 до 2009 г.

Растеж и спад  
Средствата за издръжка на 
един ученик също са се по-
качили с над 55% през 2007 
и 2008 г. Ако през първата 
година държавата е плаща-
ла 2529 лв. за един ученик, 
то през 2008 г. издръжката 
вече е нараснала на 3402 
лв., сочи статистиката на 
Световната банка. И все 
пак разходите на България 
за ученик като процент от 
БВП на глава от населени-
ето остават ниски в срав-
нение с тези в останалите 
страни от Европейския съ-
юз. През 2007 г. той е 22%, 
докато в Швеция е близо 
32%. Въпреки че докладът 
е положителен за България 
и насърчава образователна-
та реформа, той разглежда 
данни от преди две и три 
години. 

Елена Петкова
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ХРАНИТЕЛНИ ПРОДУКТИ 
И БЕЗАЛКОХОЛНИ НАПИТКА

0.5%
АЛКОХОЛНИ НАПИТКИ 
И ТЮТЮНЕВИ ИЗДЕЛИЯ

-0.2%
ОБЛЕКЛА 
И ОБУВКИ

-1.6%
ЖИЛИЩ НО ОБЗАВЕЖДАНЕ, 
ЕЛЕКТРОУРЕДИ ЗА ДОМА

-0.1%

ЗДРАВЕОПАЗВАНЕ

0.2%

ТРАНСПОРТ

0.7%

СЪОБЩ ЕНИЯ

0.2%

РАЗВЛЕЧЕНИЯ 
И ОТДИХ

0.1%

ОБРАЗОВАНИЕ 

0.2%

РЕСТОРАНТИ 
И ХОТЕЛИ

0.1%

Движение на цените през август срямо юли

Постоянният представител на Световната банка 
в България Маркус Репник похвали реформата в обра-
зованието снимка емилия костадиноВа

▶
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Комисията за отнемане на 
незаконно придобито иму-
щество, станала по-известна 
и като комисията „Кушлев”, 
ще получи значително по-
големи от досегашните си 
правомощия, включител-
но и да проверява и висши 
държавни служители, ко-
гато има несъответствие в 
техните декларации. Това 
съобщи правосъдният ми-
нистър Маргарита Попова 
след среща с представители-
те на Европейската комисия 
за демокрация чрез право (т. 
нар. Венецианска комисия). 

Новият законопроект, кой-
то експертите от Минис-
терството на правосъдието 
подготвят вече от година, 
е на финалната права и се 
очаква да бъде представен 
в средата на октомври след 
окончателната оценка на 
Венецианската комисия. 

Активна роля
Промените вкарват в свет-
лината на прожекторите и 
представители на висшата 
власт и натоварват комиси-
ята с важна роля. Освен това 
новият закон ще даде право 
на комисията „Кушлев” да 
внася събраната при свои-
те проверки информация в 
прокуратурата и да препо-
ръчва повдигане на обвине-
ния, за да може своевремен-
но да заведе дела за отне-
мане на имущество. Други 
основни промени в закона 
ще позволят на комисията 
да работи и по конкретни 
външни сигнали, а не само 
такива от прокуратурата.  

От проектозакона обаче 
ще отпадне текстът, който в 
първоначалния му вариант 
предвиждаше да се отнема 
имуществото на хора, чиито 
законни доходи и собстве-
ност се разминават с над 60 
хил. лв. Ще се отнема само 
имущество, което отговаря 
на размера на несъответ-
ствието, и то ако това несъ-
ответствие е на „значителна 
стойност”, каза министър 
Попова. Засега обаче не е 
уточнено точно каква сума 

Комисията „Кушлев” ще се  
фокусира и върху властта
Новият проектозакон за отнемане на незаконно придобито 
имущество значително разширява правомощията на комисията

Визитка
Коя е  
Венецианската 
комисия

Европейската 
комисия за 
демокрация 
чрез правото е 
консултативен 
орган към съвета на 
Европа. създадена 
е през 1990 г., като 
седалището на 
комисията е във 
Венеция и по тази 
причина получава 
прозвището си 
Венецианска комисия.

Комисията 
заседава четири 
пъти годишно, като 
сесиите се провеждат 
във Венеция. Членове 
на Венецианската 
комисия са над 55 
държави, сред които 
са и държави извън 
Европейския съюз, 
и такива, които не 
членуват в съвета на 
Европа. Комисията 
проверява дали 
законодателството 
в страните членки 
на съвета на Европа 
противоречи на 
собствените им 
конституционни 
уредби и на 
Европейската 
конвенция за защита 
на правата на човека.

Венецианската 
комисия е работила 
неколкократно с 
България и е взимала 
отношение по 
промени в правното 
законодателство 
и съдебната 
реформа. По новия 
проектозакон 
за отнемане 
на незаконно 
придобитото 
имущество 
проверката на 
комисията продължи 
близо една година. 

▶

▶

▶

се има предвид под „значи-
телна стойност”. 

„За всеки случай няма да 
се посяга на имущество, ко-
гато става дума за размина-
вания от рода на 1000-2000 
лв.”, уточни Попова. Друго, 
което отпада от проекта, 
са данъчните нарушения 
като повод за отнемане на 
имущество. 

Гаранции за права
Новият законопроект за от-
немане на незаконно при-
добито имущество беше 
остро критикуван от пра-
возащитни организации, 
защото според тях липсват 
гаранции срещу злоупотре-
ба от страна на комисията. 
По думите на Попова обаче 
гаранциите са залегнали в 

текстовете на законопро-
екта, а и самата Венеци-
анска комисия е гарант за 
това. „Ние искаме ефекти-
вен инструмент за борба 
с корупцията по високите 
етажи и организираната 
престъпност, а от друга - 
да гарантираме правото на 
собственост. Затова се обър-
нахме за съдействие към 
Венецианската комисия. 
Това е институцията, която 
може да даде най-добрата 
експертиза и да гарантира, 
че това ще е така.”

Труден баланс
Представителите на Вене-
цианската комисия оцениха 
високо промените в зако-
на, но признаха, че подо-
бен нормативен акт сам по 

себе си е рисков. „Това е 
закон, труден за балансира-
не. Всъщност само няколко 
европейски страни имат 
подобни закони - Италия, 
Исландия, Великобрита-
ния. В един идеален свят 
няма нужда от такъв закон, 
но България има сериозен 
проблем с корупцията и ор-
ганизираната престъпност 
и ЕС ви насърчава да се бо-
рите с тях колкото може по-
активно”, каза секретарят 
на Венецианската комисия 
Томас Маркерт.

Защо е нужно
В момента има съществе-
на диспропорция между 
наложените от комисията 
„Кушлев” запори - за 597 
млн. лв., и отнетото иму-

щество с решение на съда 
- едва за около 20 млн. лв. 
За други 190 млн. лв. те-
кат съдебни дела. Това е 
така заради изчакването на 
осъдителни присъди, което 
в България става бавно и 
трудно. Новият закон ще 
позволи да се обезсилят 
запори на имущество за 
около 400 млн. лв., за което 
комисията „Кушлев” не е 
започнала дела за отнема-
не, и веднага след това да 
бъдат запорирани отново, 
но вече с правилата на но-
вия закон, който ще поз-
воли отнемането. Остава 
единствено комисията да 
е достатъчно бърза, за да 
не изгуби междувременно 
това имущество. 

Ани Коджаиванова

Комисията няма да чака съда,  
за да отнема имущество
Комисията ще може да 
отнема имущество, преди 
присъдата по наказател-
ното дело да влезе в сила, 
както и да прави проверки 
по своя инициатива, преди 
прокуратурата да е пов-
дигнала обвинение. Сега 
действащият закон изис-
ква отнемането на иму-
ществото да започва след 
влязла в сила присъда, а 
проверките се извърш-

ват при вече повдигнато 
обвинение на дадено ли-
це. Новият законопроект 
ще промени това, като  
очакванията са дейността 
на комисията да стане по-
ефективна.

Освен това тя ще мо-
же да проверява и висши 
държавни служители, ко-
гато има несъответствие 
в техните декларации или 
когато те не са декларира-

ли всичко, което трябва да 
декларират.

В последния вариант на 
законопроекта е разра-
ботена и отделна глава 
за взаимодействие между 
всички институции, ко-
ито имат отношение към 
прилагането на закона. 
„Комисията не може да 
разследва сама, без да има 
подкрепа от ДАНС, НАП, 
митниците и т.н.”, каза 

правосъдният министър. 
Освен това са изготвени 

и правила за управление 
на запорирано или отнето 
имущество. Предвижда 
се да се създаде и между-
ведомствен съвет, в който 
ще участват министер-
ствата на финансите и на 
правосъдието, както и со-
циалното министерство. 
Той ще бъде на ниво зам.-
министри. 

 Комисията за отнемане на незаконно придобито имущество, оглавявана от Стоян Кушлев (вляво), ще се 
сдобие с доста по-високи правомощия след промените в закона  снимКа марина ангЕлоВа

▶
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Инициативата включ-
ва микс от рекла-
ми, PR дейности и 
събития, които ще 
продължат до края на 
годината
Информационна кампания 
за популяризиране на опе-
ративните програми на стой-
ност от 1.4 млн. лв. стартира 
Централният информацио-
нен офис в администраци-
ята на Министерския съвет. 
Средствата се отпускат по 
Оперативна програма „Тех-
ническа помощ” и ще бъдат 
използвани за информиране 
на потенциалните бенефи-
циенти за възможностите за 
усвояване на евросубсидии. 
Кампанията ще обхваща 
микс от реклама, PR дей-
ности и събития, които ще 
продължат от септември до 
края на годината. 

Проектът ще се изпълнява 
от консорциума „Прозрач-
ност за еврофондовете”. 
В него влизат компаниите 
„Актив Груп” (която праве-
ше последните предизборни 
кампании на БСП), Аген-
ция „Икономика” (дъщерно 
дружество на Центъра за 
икономическо развитие) и 
„Промедия” (на журналиста 
Петко Георгиев).   

подход
Рекламната кампания стар-
тира официално от 15 сеп-
тември, като тя ще обхване 
49 национални и регио-
нални медии - телевизии, 
радиостанции, вестници 

и билбордове. Клиповете, 
които ще бъдат излъчвани 
по телевизията, ще пред-
ставят успешни проекти, 
финансирани с европейски 
средства. 

Предвидено е да се орга-
низират и серия от инфор-
мационни събития в шест 
града в страната. Първото 
от тях ще бъде на 4 ок-
томври в Благоевград, а 
останалите ще се състоят 
в Ловеч, Видин, Добрич, 
Стара Загора и Хасково. По 
време на тези дни експерти 
по различни програми ще 
дават информация по теку-
щи въпроси и предстоящи 
процедури. На събитията 
ще присъства министърът 
по управление на средства-
та от Европейския съюз 
Томислав Дончев, който ще 
има приемни дни и ще из-
слушва конкретни казуси.

Като част от проекта в 
България ще дойдат журна-
листи от европейски медии, 
за да се запознаят на място 
с работата на българските 
институции във връзка с 
усвояването на еврофондо-
вете. Целта е да се подобри 
имиджът на България зад 
граница, обясняват изпъл-
нителите на проекта.

От консорциума разчитат 
и на лобизъм в рамките на 
ЕС, тъй като в екипа им са 
включени двама между-
народни експерти - Лейла 
Мустаноя и Хорхе Нунес. 
Мустаноя е и ръководител 
на проекта. Тя е основател 
на „Прозрачност без грани-
ци” във Финландия и има 

30-годишен опит в облас-
тта на медийните връзки 
и управлението на големи 
проекти по европрограми. 
Нунес е консултант към 
Европейския център за из-
следване на политиките, 
който работи тясно с Евро-
пейския парламент.

отложен старт
Изпълнението на проекта 
се забави с около година 
покрай избора на ново пра-
вителство и прехвърлянето 
на отговорността за про-
грамата от Министерство-
то на финансите към МС. 
На практика кампанията 
трябваше да се проведе в 
края на миналата година. 
По думите на изпълните-
лите срокът на проекта не 
е намаляван, но е променен 
фокусът на кампанията - от 
предоставянето на обща 
информация към даване на 
информация за конкретни 
добри примери, както и за 
предстоящи процедури по 
отделните програми.

Кампанията има конкрет-
ни количествени (брой посе-
тители, брой мероприятия и 
др.) и качествени (повиша-
ване на информираността, 
създаване на по-голяма про-
зрачност и т.н.) индикатори, 
чрез които ще се проследи 
крайният ефект от проек-
та, казват представителите 
на консорциума. В края на 
кампанията е предвидено и 
социологическо проучване, 
което да измери доколко са 
постигнати целите.

Дарина Черкезова

Рекламна кампания за 1.4 млн. лв.  
ще популяризира европрограмите

Кадър от системата става 
заместник на Ваньо Танов
Борислав Борисов 
ще отговаря за мит-
ническите режими и 
процедури, акцизите 
и информационните 
системи
Борислав Борисов е нови-
ят заместник-директор на 
Агенция „Митници”. Той 
е назначен на поста след 
предложение на директора 
на Агенцията Ваньо Танов и 
със заповед на министъра на 
финансите Симеон Дянков. 
Борисов ще поеме ресора на 
напусналия наскоро Краси-

мир Николов и ще отговаря 
за митническите режими и 
процедури, акцизите и ин-
формационните системи.

Съмнения за корупция
Николов не е на поста си от 
края на август. Към него има-
ше съмнения за корупция, но 
като причина за напускането 
му беше изтъкнато нежела-
ние за по-добра професио-
нална реализация. Шефът 
на митниците Ваньо Танов 
отхвърли всякакви съмнения, 
че заместникът му си отива 
заради обвиненията към него 
за корупционни практики 

Success story
„Хюндай” е  
на финала  
на европроект  
за 3.2 млн. лв.   

„Хюндай Хеви Индъстрис 
Ко. България” АД вече е на 
финала на изпълнението 
на първия си европроект. 
Той е на обща стойност 
от 3.2 млн. лв., като поло-
вината от средствата 
за изпълнението му са от 
Оперативна програма 
„Конкурентоспособност” 
(ОПК). „Проектът е при-
мер за това, че средства-
та от Европейския съюз 

▶

(ЕС) не се използват само 
от малки и средни пред-
приятия, но са и допъл-
нителен стимул за при-
вличане на чуждестранни 
инвестиции в страната”, 
коментира министърът 
по управлението на сред-
ствата от ЕС Томислав 
Дончев. 

Досега от „Хюндай” са 
получили само 20% авансо-
ви плащания. Компанията 
е финансирала техноло-
гичната си модернизация, 
като в резултат от заку-
пуването на нови маши-
ни не само е подобрено 
качеството на продукция-
та, но и производителнос-

▶

тта е повишена с около 
30%. „Огромният обем 
документи, които тряб-
ваше да подготвим, беше 
най-голямото ни предиз-
викателство”, коментира 
Стоил Стоилов, директор 
„Бизнес реализация” в ком-
панията.

Наскоро от „Хюндай” са 
подали втори проект по 
ОПК. Той отново е за тех-
нологична модернизация, 
но има и леко иновативен 
елемент, тъй като е пред-
видено внедряването на 
нова технология в произ-
водството. Проектът е 
на стойност от около 2 
млн. EUR.

▶

„основната ни задача сега е да преодолеем лошия имидж на България в усвоява-
нето на парите от еврофондовете”, коментира министър Томислав Дончев при 
откриването на инфокампанията в производствената база на „Хюндай” 
 СНИмКА ЕмИлИя КОСТАДИНОВА

▶

Докога автомобилното 
застраховане ще е двигател 
на българския пазар

Ще се свие ли още пазарът 
след въвеждането 
на косвен данък от �%

Готови ли са компаниите 
за новите европейски регулаторни 
рамки � Директива Платежоспособност ІI

Застраховане на финансови 
рискове

С подкрепата на:

Медийни партньори:

За информация и регистрация: ��/ ���� ���, ��/ ���� ��� 
или e�mail: mvarbanova@pari.bg и http://events.pari.bg

С подкре
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ПРЕДИЗВИКАТЕЛСТВА 
И ПЕРСПЕКТИВИ 
ПРЕД ЗАСТРАХОВАНЕТО 
В БЪЛГАРИЯ

Дискусионен форум

�� септември ���� г.,
�:�� ч.,
Гранд Хотел София,
зала Триадица �

в агенцията. Танов защити 
Николов с обяснението, че 
дейността му е проверявана 
и нищо не е открито.

Стар кадър
Новият зам.-директор Бо-
рислав Борисов е стар кадър 
на системата на митниците - 
работи в нея от 1995 г. През 
2002 г. е назначен на пози-
цията директор на дирек-
ция „Митнически режими 
и процедури” (МРП). Упра-
вляваната от него дирекция 
е  участвала в разработва-
нето на митническата по-
литика на ниво митнически 
съюз, както и в създаването 
на специализираното наци-
онално и европейско мит-
ническо законодателство. 
До 2009 г. част от дирекция 
МРП е и отдел „Акцизи”, 
който през миналата година 
се отдели като самостоятел-
на дирекция в Централното 
митническо управление.

Борисов е бил и сред из-
пълнителите на проекта 
„Създаване на правен и ад-
министративен капацитет за 
администриране на акциза 
изцяло от митническата ад-
министрация” - туининг про-
ект по ФАР (2005-2007 г.). 

Елина пулчева

новият заместник беше предложен от директора 
на митниците Ваньо Танов СНИмКА мАрИНА АНгЕлОВА

▶
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1.7 
▶ процента ще нарасне 
брутният вътрешен 
продукт на страните в 
еврозоната през 2010 г.

Турция направи нова 
крачка към Европа

Одобрените на ре-
ферендум конститу-
ционни промени ще 
ограничат влиянието 
на военните

Гражданите на Турция ре-
шиха да ограничат влияни-
ето на военните в страната 
на конституционен рефе-
рендум в неделя. Проме-
ните ще приближат Анкара 
още една крачка към член-
ството в Европейския съюз. 
Въпреки това от Брюксел 
предупредиха, че ще следят 
изкъсо за прилагането им, и 
настояха за още фундамен-
тални реформи в сферата 
на човешките права.

исторически праг
Реформите бяха подкре-
пени от около 58% от гла-
соподавателите. Резулта-
тът показва, че страната 
е „пресякла исторически 
праг към развитата демо-
крация и върховенството 
на закона”, посочи минис-
тър-председателят Реджеп 
Ердоган. Положителният 
вот на гражданите беше 
приветстван и от президен-
та на САЩ Барак Обама, а 
германският външен ми-
нистър Гуидо Вестервеле 
посочи, че решението е 
ключово за желанието на 
Анкара да се присъедини 
към Европейския съюз.

Референдумът е и тест за 

подкрепата, на която мо-
же да разчита премиерът. 
Неговата Партия на спра-
ведливостта и развитието 
се надява да спечели трети 
мандат на парламентарните 
избори в Турция догодина.

Реформи
Пакетът реформи включва 
общо 26 промени. Предвиж-
да се гражданските съдили-
ща да може да гледат дела 
срещу военни за престъпле-
ния срещу държавата. Ще 
бъде възможно и съдебното 
преследване на участниците 
във военния преврат от 1980 
г. В същото време уволнени-
те офицери ще имат право да 
обжалват освобождаването 

си в съда. Промените гаран-
тират равенство между поло-
вете и забраняват дискрими-
нацията на деца, възрастни и 
инвалиди. Работниците ще 
могат да членуват в повече 
от един профсъюз. Ще бъде 
премахната и забраната на 
политическите протести. 
Държавните служители ще 
имат право да сключват ко-
лективни трудови договори 
и да стачкуват. Парламентът 
ще има повече правомо-
щия при назначаването на 
конституционните съдии. 
Депутатите пък ще могат да 
остават членове на парла-
мента, дори и ако партията 
им бъде разформирована 
от съда.

ЕК прогнозира  
двойно по-силен 
растеж в Европа
Възстановяването ще 
се забави през второто 
полугодие заради бю-
джетните съкращения

Икономиката на Европа 
през тази година може да 
нарасне почти два пъти по-
вече, отколкото се очакваше, 
като растежът през второ-
то полугодие ще бъде по-
умерен. Това става ясно от 
публикувания вчера доклад 
на Европейската комисия 
(ЕК).

Брутният вътрешен про-
дукт на страните в еврозона-
та вероятно ще се увеличи 
с 1.7% вместо с прогнози-
раните през май 0.9%. През 
текущото тримесечие расте-
жът ще бъде 0.5%, а през чет-
въртото - 0.3%. В страните 
от Европейския съюз БВП 
може да се увеличи с 1.8%. 
По-ранните прогнози бяха 
за ръст от 1%. В най-голя-
мата европейска икономика 
Германия се очаква БВП да 
нарасне с 3.4% през тази 
година, което е почти тройно 
повече от прогнозата от май. 
По-бързо икономическо въз-
становяване е вероятно и във 
Франция, и в Италия. БВП на 
Испания ще бъде по-нисък с 
0.3 вместо с 0.4%.

забавяне
Забавянето на възстановя-

ването се дължи на пред-
приетите бюджетни съкра-
щения от правителствата в 
Европа, смятат в Брюксел. 
Подобно мнение беше из-
казано миналия ден и от 
управляващия директор на 
Международния валутен 
фонд Доминик Строс-Кан, 
според когото Старият 
континент е изправен пред 
огромен риск от „бавно 
възстановяване”. „Вече сме 
стъпили на твърда почва, 
но нямаме основание да 
обявяваме победа”, смята 
и еврокомисарят по ико-
номическите и паричните 
въпроси Оли Рен.

Неравномерно
Възстановяването в ЕС все 
още е крехко и неравномер-
но, смятат от комисията. В 
световен план икономиче-
ският растеж ще се забави 
през второто полугодие, ма-
кар че не е много вероятно 
да се стигне до повторна 
рецесия. ЕК очаква бурен 
растеж в нововъзникващите 
икономики, но ситуацията 
в някои развити държави 
остава нестабилна.

Тъй като компаниите все 
още не увеличават работ-
ните места и заплатите, 
инфлацията в еврозоната 
може да е 1.4%. През май 
от Брюксел прогнозираха 
1.5%.

Киев обеща надеждни 
газови доставки на ЕС
Европейската коми-
сия иска Украйна да 
реформира сектора

Украйна никога повече няма 
да позволи споровете й с 
Русия да доведат до спи-
ране на газовите доставки 
за Европа. Това заяви ук-
раинският президент Вик-
тор Янукович след среща с 
председателя на Европей-
ската комисия Жозе Барозу 
в Брюксел вчера.

Украйна днес е длъжна да 
спазва ангажиментите си 
към Европейския съюз по 
отношение на надеждност-
та и стабилната работа на 
газопреносната си мрежа, 
смята президентът. По ду-
мите му Киев винаги ще из-
пълнява този ангажимент.

история  
на проблема
Около четвърт от потребя-
вания в ЕС природен газ 
се осигурява от Русия, а 
80% от това количество 
преминават през Украйна. 
Спорове за цената на си-

Кризата се премества 
към трудовия пазар
Икономическо въз-
становяване ще има, 
когато безработицата 
намалее, смятат  
експерти

Световната икономически 
криза няма да свърши, до-
като не бъде отчетен значи-
телен спад на безработицата. 
Това заяви управляващият 
директор на Международ-
ния валутен фонд (МВФ) 
Доминик Строс-Кан на съв-
местна конференция с Меж-
дународната организация на 
труда (МОТ) на тема „Пре-
дизвикателствата на расте-
жа, заетостта и социалното 
сближаване”. „Растежът е 
много важен, но не е доста-
тъчен”, добави той.

На същото мнение
Според министър-председа-
теля на Норвегия Йенс Стол-
тенберг, който беше домакин 
на събитието, икономиче-
ската криза се е прехвърли-
ла от финансовите пазари 
към трудовия пазар. „Дори 

и да виждаме признаци на 
възстановяване и дори и 
икономиките в много страни 
да вървят нагоре, прекалено 
е рано да се каже, че кри-
зата е свършила, тъй като, 
докато безработицата остава 
висока, има и криза”, смята 
норвежкият премиер.

Числата говорят
По данни на МВФ рекорден 
брой хора по света - общо 
210 млн., са без работа в 

момента. Това е увеличение 
с повече от 30 млн. души 
спрямо 2007 г., когато запо-
чна рецесията. 

Изчисленията на МОТ по-
казват, че над 440 млн. нови 
работни места ще трябва да 
бъдат създадени през след-
ващите 10 години за новите 
участници на трудовия па-
зар. Освен това ще трябват 
и нови позиции, които да 
компенсират причинената 
от кризата безработица.

1.8 
▶ процента е прогнозата 
на Брюксел за икономиче-
ския растеж в Европей-
ския съюз

▶Турция върви напред към развита демокрация и върховенство на закона, посочи министър-председателят 
Реджеп Ердоган                                             снимка ReuteRs

▶Само значителен спад на безработицата може да 
означава край на кризата, твърди управляващият 
директор на МвФ Доминик Строс-Кан      снимка BloomBeRg

▶Президентът виктор Янукович (вляво) обеща на Жо-
зе Барозу (вдясно) Киев да спазва ангажиментите си  
към ЕС                                           снимка BloomBeRg

ньото гориво между руска-
та „Газпром” и „Нафтогаз 
Украйни” миналата зима 
оставиха повече от 20 ев-
ропейски страни на студено 
в продължение на две сед-
мици. Връзките на Киев с 
Москва обаче се затоплиха, 
след като Янукович стана 
президент през февруари. 
Неговият опонент Виктор 
Юшченко спечели предиш-
ните избори с обещание да 
направи Украйна член на 

ЕС и НАТО.

Необходими реформи
Украйна сега трябва да ре-
формира газовия си сек-
тор, смята Барозу. Страната 
трябва да намали енергий-
ните си разходи, като посте-
пенно оттегли държавните 
субсидии. Това е едно от 
условията на Международ-
ния валутен фонд за заема 
за Киев в размер на 15.2 
млрд. USD.
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Държавата вече е мажоритарен 
собственик на фондовата борса

Държавата чрез принципа-
ла Министерство на финан-
сите вече е мажоритарен 
собственик на Българска 
фондова борса АД. Реше-
нието беше одобрено от 
88% от присъствалите ак-
ционери на проведеното 
вчера извънредно общо съ-
брание. Против решението 
гласуваха 11% от присъст-
валите акционери.

Против
Досега МФ имаше 44% 
от капитала на БФБ, а ма-
жоритарният дял ще бъде 
придобит чрез увеличение 
на капитала под условия. 
Новите 715 хил. акции ще 
бъдат записани само от 
МФ, като книжата ще бъдат 
придобити по номиналната 
стойност от 1 лв. Капита-
лът се увеличава с парична 
вноска и ще достигне 6 582 
860 лв.

Сред гласувалите против 
увеличението на капитала 
е представител на Бъл-
гарската стопанска кама-
ра. Според акционерната 
книга към 30 юли 2010 г. 
БСК е собственик на 10 

хил. акции. „Разбира се, 
че ще гласуваме против 
увеличението на капитала, 
защото това е национали-
зация на борсата”, каза за 
в. „Пари” Божидар Данев, 
председател на БСК. Ми-
налата седмица в стано-
вище на Асоциацията на 
индустриалния капитал 
тази стъпка беше опреде-
лена като „корпоративно 
бракониерство”. „Доста 
наивно е да се твърди, 
че някой ще дойде и ще 
превземе БФБ”, коментира 
Васил Велев, председател 
на АИКБ.

Появилите се коментари, 
че увеличението на капи-
тала под условие е „брако-
ниерство” и противоречи 
на добрите корпоративни 
практики, бяха определени 
като неоснователни от Асен 
Ягодин, председател на СД 
на фондовата борса. 

Листване
Другата основна точка, ко-
ято акционерите одобриха 
вчера, е придобиването на 
публичен статут на борса-
та. Така акциите на БФБ 

ще се качат за търговия на 
капиталовия пазар, органи-
зиран от самата БФБ. „Тази 
точка беше приета с 99% от 
гласовете на присъствали-
те акционери”, каза Асен 
Ягодин. Придобиването на 
публичен статут категорич-
но се подкрепя и от бран-
шовите организации.

Ръководството на фондо-
вата борса се надява пуб-
личният статут на акцио-
нерното дружество да стане 
факт до края на годината. 
Шефовете на БФБ заявиха, 
че са почти готови с про-
спекта.

„След като получим 
проспекта, ще го одобрим 
максимално бързо”, каза 
Димана Ранкова, зам.-пред-
седател на КФН, ръководещ 
управление „Надзор на ин-
вестиционната дейност”. 
По думите й срокът, който 
има финансовият надзор, е 
20 работни дни.

Очаквания
„Надявам се тази година 
финансовият резултат да 
е по-добър от 80-те хил. 
лв. загуба за 2009 г.”, каза 

още Асен Ягодин. По ду-
мите му новото ръковод-
ство е преструктурирало 
дейността и е съкратило 
ненужните разходи, ка-
то се полагат усилия и 
за привличането на нови 
емитенти. „Продължаваме 
разговорите с държавата за 
листване на миноритар-
ни дялове, за да се върне 
интересът, да се повиши 
ликвидността, което ще 
е плюс за нашия отчет”, 
добави председателят на 
борда на директорите на 
БФБ. Според него разхо-
дите са на дъното и ново 
намаляване застрашава 
оперативността на друже-
ството. 

„Разходите към Deutsche 
Boerse са с най-голям дял 
и това тежи”, твърди Асен 
Ягодин, но добави, че по 
силата на договора няма 
право да изнася повече дан-
ни. „Тази модерна, но и 
скъпа платформа е подхо-
дяща за пазар в бум, а не за 
ликвидната криза, в каквато 
е БФБ”, каза в заключение 
Ягодин.

Атанас Христов
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Акциите на БФБ ще се листват за търговия 
до края на годината

Коментарите, че увеличението на капитала под условие е „бракониерство” са неоснователни, каза предсе-
дателят на СД на Българска фондова борса Асен Ягодин (на преден план)  снимка маРина ангелоВа

▶

Цитат

След като получим 
проспекта, ще го одо-

брим максимално бързо

 Димана ранкова, зам.-председател на 
кФн, ръководещ управление „надзор на 
инвестиционната дейност”

Увеличеният капитал 
е национализация  
на фондовата борса
Разбира се, че ще 
гласуваме против уве-
личението на капитала, 
с което държавата става 
мажоритарен собствен. 
Защо трябва само държава-
та да записва нови акции? 
Това е национализация на 
борсата, как е възможно 
само един акционер да 
записва акции. 
Не може по този начин да 
се национализира фон-
довата борса. Ние сме 

Божидар Данев,
председател на Бск

организация, която се бори 
за пазарна икономика, и за-
това се противопоставяме 
на тази национализация.
Относно придобиването на 
публичния статут катего-
рично подкрепяме листва-
нето на акции на акцио-
нерното дружество БФБ на 
капиталовия пазар.

Ще се намери  
по-лесно стратегически 
инвеститор
Негативните коментари 
за увеличението на капи-
тала са неоснователни. И 
досега посредством тези 
44% дял на държавата 
всички решения са били 
вземани безпроблемно 
с мнозинство. Не може 
да говорим, че е постиг-
нат по-добър статут на 
мажоритарния акционер 
след придобиването на 
малко над 50%. По-важно-
то е, че това подобрява 
изходната позиция на МФ 
за продажба на мажори-
тарния дял. Увеличаване 

Асен Ягодин,
председател на сД на БФБ

на дела на МФ се налага, 
за да се облекчи проце-
дурата за намиране на 
стратегически инвеститор 
- да се намери оператор 
с достатъчна репутация, 
който да даде нов тласък 
на пазара. За публичния 
статут гласуваха 99% от 
представените акции. 
Всички необходими до-
кументи ще ги подадем в 
кратки срокове.

Наивно е да се твърди, 
че някой иска да 
превземе БФБ
Нас ни попитаха какво 
мислим по въпроса с 
придобиване на мажори-
тарен пакет от борсата и 
ние казахме - ако някой 
частен инвеститор стане 
собственик на над 50%, 
вие, журналистите, ще 
го обявите за корпора-
тивен бракониер. Това 
противоречи на добрите 
корпоративни практики и 
е лош пример. Подкрепяме 
листването на акциите на 
борсата на капиталовия 
пазар, но това няма нищо 
общо с увеличението на 
капитала. Доста наивно 

Васил Велев,
председател на аикБ

е да се твърди, че някой 
ще дойде и ще превземе 
БФБ, при положение че 
държавата има 44% дял. 
Най-лесно е да се запише 
в устава, че решенията се 
вземат с 60%, и това щеше 
да е достатъчно. Надяваме 
се, че това решение няма 
да остане само като лош 
пример, а държавата наис-
тина ще направи нещо за 
развитието на капиталовия 
пазар. Това е по-важно.
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Началото на учебната го-
дина идва с леко раздви-
жване в продажбите на 
компютри. Това показва 
проучване на в. “Пари” 
сред водещите дистрибу-
тори и вериги за търговия 
на потребителска електро-
ника. Втората половина на 
август и целият септември 
обаче не оправдават оч-
акванията за ръст в про-
дажбите. Увеличението е 
крехко, а несигурността 
идва главно от липсата на 
стабилност в развитието 
на икономическата ситу-
ация в България, твърдят 
от бранша. Това подклажда 
неувереност сред дистри-
бутори и производители 
за цялото трето тримесе-
чие, което според общите 
очаквания ще приключи с 
лек спад или в най-добрия 
случай - на нивата си от 
миналата година. 

развитие
“Раздвижване в продажби-
те има, макар и за момен-
та то да е доста крехко”, 
коментира Евелин Стоев, 
анализатор от IDC. Вече 
традиционно най-силно 
то се забелязва сред край-
ните потребители, които 
са движеща сила на паза-
ра от началото на кризата 
насам. Като причина за 
това се сочат замразени-
те поръчки на компютри 
от страна на държавната 
администрация, както и 
продължаващата стагнация 
в сегментите корпоративен 
и малък и среден бизнес. 
Преди началото на кризата 
именно те бяха основен 
двигател на непрекъсна-
то растящите с двуцифре-
ни темпове продажби на 
компютри. Впоследствие 
обаче потребителите взеха 
тази роля, което превър-
на септември и декември 
в месеците с най-голямо 
значение на дистрибуцията 
на компютри у нас. Според 
различни представители на 
бранша в момента между 

Новата учебна година съживи слабо 
продажбите след летните месеци, 
но третото тримесечие няма 
да доведе до очаквания астеж 

Началото на септември донесе крехко 
раздвижване за компютърния пазар

Бизнесът и администрацията 
трябва да последват потребителите
Отзивите за развитието 
на пазара на компютри 
са противоречиви както 
винаги. И все пак фактът, 
че има компании, които 
се оплакват, не означа-
ва задължително лоши 
резултати. 

Раздвижване в про-
дажбите има, макар и 
доста крехко. В България 
ефектът от началото на 
учебната година не е 
толкова силен, колкото в 
Западна или Източна Ев-
ропа. Тук той се проявява 
по-скоро по инерция от 
другите страни в региона. 
Нашите училища не са 

Запазва се тенденцията 
от миналата година
Има раздвижване както 
всяка година. Рано е да се 
говори, защото фактически 
последните 2 седмици до 
края на септември са още 
по-важен период за продаж-
бите. През първата полови-
на на месеца потребителите 
обикновено се запознават 
с предложенията и купуват 
след това. 

По традиция обаче през 
септември реализираме 
с около 50-60% по-високи 
обороти спрямо август. 
Първоначалните данни ни 
карат да смятаме, че и през 
тази година тази тенденция 
ще стане факт. 
По принцип лаптопите са 

През тази го-
дина забеляз-
ваме, че няма 

спад в търсенето на 
стационарни ком-
пютри

Божидар колев,
президент на “Технополис”

най-голямата категория 
от няколко години. Тази 
година забелязваме, че 
при десктопите няма спад 
и има стабилизация на 
покупките. Продажбите на 
лаптопи обаче са с няколко 
пъти пъти повече от тези на 
стационарни компютри. 

 потребителите движат пазара на компютри в условията на криза. проблемът е, че те самите не са ясно ориентирани в нагласите си най-вече заради несигурната икономическа обстановка  снимка марина ангелоВа▶

50
▶ до 60% от продажбите 
на компютри в България 
се дължат на потреби-
телския сегмент. Бизне-
сът и държавата отдав-
на загубиха водещата си 
роля на този пазар

илия Тошев,
мениджър на компютърното под-
разделение на HP България

Ситуацията 
през тази 

година е по-добра 
спрямо нивата, 
отчетени през 
2009 г. Очаквам, 
макар и минима-
лен, ръст в про-
дажбите

митко Топалов,
мениджър на “асбис” за България

Част от 
производи-

телите на бъл-
гарския пазар 
отчитат най-сла-
бото си триме-
сечие от много 
години насам, 
което не говори 
добре за пазара

60 и 70% от продажбите се 
дължат именно на крайни-
те клиенти. Те обаче също 
са непостоянни в продаж-
бите си заради несигурната 
икономика и високите нива 
на безработица. Според 
последните данни на На-
ционалния статистически 
институт потребителското 
доверие в страната ни е 
отчело ръст от 4.5 пункта 
през юли, но нивата му 
остават далеч под тези от-
преди кризата. 

противоречие
“Сигналите от бранша за 
продажбите в края на лято-
то са противоречиви и фа-
ктът, че някой се оплаква, 
не означава задължително 
слаби продажби”, обяснява 
Евелин Стоев. Той не ко-
ментира какви са прогнози-

те на компанията му за дви-
жението на дистрибуцията 
до края на септември, с 
който приключва и трето-
то тримесечие на 2010 г. 
Данните на IDC показват, 
че раздвижването в секто-
ра е факт и положителна-
та тенденция, започнала 
в началото на годината, 
продължава. Не толкова ед-
нозначни са твърденията на 
мениджърите на големите 
дистрибутори и произво-
дители у нас.

“Моите наблюдения не 
подсказват голямо съживя-
ване на пазара през летния 
период, свързано с нача-
лото на учебната година”, 
коментира Митко Топалов, 
регионален мениджър на 
“Асбис” за страната ни. 
Компанията му е един от 
най-големите дистрибу-
тори в България. Според 
Надежда Генова от “Поли-
комп” обаче раздвижване 
на продажбите от началото 
на месеца има, но още е 

твърде рано да се правят 
цялостни прогнози. 

Водещите производители 
на компютърна техника в 
България също са умерени 
оптимисти. “Продажбите 
определено се съживиха, 
но трудно ми е да преценя 
доколко това е сериозна 
тенденция”, казва Данаил 
Вълков от Acer. Компания-
та е ориентирана предимно 
към потребителския пазар. 
Подобно е положението 
при Hewlett-Packard, които 
в началото на лятото пред-
ставиха нова серия компю-
три, насочена  специално 
към back to school сезона. 
“Пазарът се събуди, но ни-
вата на продажбите оста-
ват далеч от 2007 и 2008 г., 
които бяха най-силните за 
бранша у нас”, коментира 
Илия Тошев, мениджър на 
компютърното подразделе-
ние на HP за страната ни. 
Според него ситуацията 
през тази година е по-до-
бра спрямо нивата, отче-
тени през 2009 г. Той оч-
аква, макар и минимален, 
ръст на дистрибуцията, 
въпреки че ситуацията не 
се развива спрямо пред-
варителните прогнози на 
компанията му. 

Дистрибуторите на елек-
троника са най-позитивно 
настроени от целия сег-
мент. “Началото на сеп-
тември дойде със силен 
ръст на продажбите, но 
още е рано да се говори 
какво ще се случи до края 
на месеца”, заяви Божидар 
Колев, президент на вери-
гата “Техномаркет”. Спо-
ред него последният летен 
месец обикновено при-
ключва с 50-60% по-висо-
ки обеми на продажбите, 
а началото на септември 
2010 г. дава повод да се 
смята, че и тази година 
няма да е изключение от 
общото правило.

прогнози
Слабите и неясни сигна-
ли от потребителите ка-
рат водещите компании 
от сектора у нас да бъдат 
предпазливи в прогнози 
накъде ще върви дистри-
буцията до края на година-
та. Върху тяхната дейност 
силно влияние оказват и 
странични за потребление-
то фактори, като валутните 
курсове например. То вече 
доведе до ръст в цените на 
продукцията на водещите 
марки у нас. 

Така неяснотата за дист-
рибуцията на компютри, 
която допреди 2 години бе 
един от водещите компо-
ненти на ИТ пазара, остава 
с пълна сила и никой не се 
ангажира с прогнози накъ-
де ще върви този бизнес у 
нас. Докато в Западна Ев-
ропа и САЩ отдавна вече 
се наблюдават стабилни 
ръстове на дистрибуцията. 
Там обаче бизнесът също 
започна да инвестира по-
активно, а и правителствата 
въпреки съкратените си 
бюджети продължават да 
купуват, макар и малко, 
техника. В България обаче 
надеждите за възстановя-
ването на дистрибуцията 
като пазар идват най-ве-
че от възобновяването на 
активността на малкия и 
средния бизнес. Което не 
е ясно дали и ако да - кога 
ще се случи. 
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Началото на септември донесе крехко 
раздвижване за компютърния пазар

Бизнесът и администрацията 
трябва да последват потребителите

Раздвижва
нето на 

пазара се дължи 
основно на търсене 
на домашните по
требители

Евелин Стоев, 
анализатор от IDC

Раздвижването на па
зара се дължи основно 
на търсене на домашните 
потребители. Съживява-
нето при бизнеса е много 
бавно, а сред най-търсе-
ните продукти са перифе-
рията - например прин-
терите - и компютрите. 
При по-тежкия хардуер, 
като сървъри и устройства 
за съхранение на данни, 
раздвижване почти няма. 
Подобна е тенденцията и в 
САЩ, и в Западна Европа. 
Съживяването от края на 
миналата година започна 
от домашните потребите-
ли, а последваха останали-
те вертикални сегменти.

 потребителите движат пазара на компютри в условията на криза. проблемът е, че те самите не са ясно ориентирани в нагласите си най-вече заради несигурната икономическа обстановка  снимка марина ангелоВа▶

Няма причини за особен позитивизъм
Наблюденията ми 
не подсказват голямо 
съживяване на пазара 
през летния период 
въпреки началото на 
учебната година. 
Пазарът продължава с 
темповете си от послед-
ните няколко месеца 
- тоест не е активен и 
не се случват интересни 
неща. 

Основно надеждите 
ни са насочени към 
четвъртото тримесечие. 
На практика няма кой 
знае какви индикации, 
които да дават прека-
лено голям оптимизъм 
и залагаме повече на 
надежда.
Не бих казал, че вто-

Разчитаме 
на бизнеса са 

съживяването на 
продажбите, очак
ваме силно четвър
то тримесечие

митко Топалов,
регионален мениджър на “асбис” 
за България

рото тримесечие се 
отличаваше с голяма 
активност, но специ-
ално третото някои от 
вендорите на българ-
ския пазар отчитат като 
най-слабото си триме-
сечие от много години 
насам. Става дума за 
водещи компании, 
водещи в ИТ бранша, 
което не говори добре 
нито за пазара, нито за 
икономиката. 

Крайният клиент 
продължава да бъде 
водещата сила на 
пазара, може би около 
60-70% от продажби-
те са именно в този 
сегмент. Държавата 
продължава да бъде 

толкова компютризирани 
и сме малко по-изостанали 
в този аспект. Неслучайно 
септември е най-силният 
от третото тримесечие, но 
западният модел все още 
не е напълно приложим 
у нас.

най-пасивният играч на 
този пазар, а големият 
и малкият бизнес също 
не са с особено висока 
активност. Ние раз-
читаме именно на тях 
за съживяването през 
четвъртото тримесечие. 

Очакванията ми за 
третото тримесечие са, 
че то ще е около нулата 
- тоест няма да има 
нито ръст, нито спад в 
продажбите. 

Рано е да се прогно
зира за четвъртото 
тримесечие, нямаме 
особени индикации, че 
нещо ще се случи, че 
нещата ще бъдат по-
добре.
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Подценяването на 
имотите е защитна ре-
акция на финансовите 
институции, обясняват 
в доклад от „Кредит-
Център”
Нов спад в цените на имо-
тите може да се очаква у 
нас според оценители на 
недвижимости и банкери. 
Анализ на консултант-
ската компания „Кредит-
Център” показва, че през 
август оценителите на 
имоти са давали по-ниски 
оценки на недвижимости-
те от сумата, на която има 
реални сделки за имота. 

причините
Според изпълнителния 
директор на „КредитЦен-
тър” Тихомир Тошев зад 
тези действия на оцени-
телите се крие сигнал, 
че цените на имотите ще 
падат още. „В момента 
те се задържат, но е нор-
мално да се очаква спад”, 
обясни Тошев. „Причи-
ните оценителите да са 
по-консервативни са  и 
че пазарът е колеблив, а в 
кварталите с лоша инфра-
структура цените паднаха 
драстично в последната 
една година”, коментира 
той. 

Част от банкерите също 
признаха, че очакват спад 
в цените на имотите. „Се-
га има задържане на це-
ните, но е възможно те да 
паднат още”, коментира 
Виолина Маринова, гла-

Оценители и банкери чакат 
нов спад в цените на имотите

Инвестицията на 
стойност 100 млн. лв. 
се финансира изцяло 
от компанията

“ЕВН България Топлофика-
ция” ЕАД започна строежът 
на топло- и електроцентра-
ла в Пловдив. Генералният 
директор на EVN AG д-р 
Герхард Хофер съобщи, че 
срокът за изграждане на 
новото енергийно съоръ-
жение ще бъде 14 месеца и 
то ще влезе в експлоатация 
за новия отоплителен сезон 
на 2011 г. Инвестицията на 
стойност 100 млн. лв. се 
финансира изцяло от ком-
панията, без да са търсени 
кредитни или други заемни 
средства. Строителството на 
съоръжението се осъщест-
вява от компанията Terra 
group и в него ще участват 
общо 300 работници. 

Технология
Когенераторът, който ще 
произвежда електричество 
и топлоенергия чрез изгаря-
не на природен газ, е по тех-
нология на “Сименс”. Елек-
трическата му мощност е 
49.9 мегавата, а топлинната 
мощност е 54 мегавата. Ус-
тройството ще бъде с 20% 
по-ефективно от досегаш-
ната “ТЕЦ - Север” в Плов-
див и ще произвежда три 
пъти повече електроенергия 
от досегашните мощности. 
От EВН България уверяват, 
че модерното съоръжение 
ще обслужва 35 000 клиента 
в Пловдив и Асеновград. 

EVN строи в Пловдив  
топло- и електроцентрала 

Сътрудничество
На първата копка присъст-
ваха премиерът Бойко Бо-
рисов и министър-пред-
седателят на федерална 
провинция Долна Австрия 
Ервин Прьол. Премиерът 
Борисов съобщи, че при 
очакваното през октомври 
посещение на канцлера на 
Германия и на австрийския 
канцлер през декември ще 
бъде обсъждана дунавската 
стратегия на трите страни. 
Имаме шанс да привлечем 
частни инвеститори, както 

и средства от ЕС за осъ-
ществяване на значими за 
страната ни проекти - като 
се започне с пристанищата 
по река Дунав, Дунав мост 
и други инфраструктури 
обекти, които ще улесняват 
бизнеса между нас, каза 
Бойко Борисов. Новият 
проект е знак към Брюк-
сел, че може да подкрепи 
финансово усилията ни 
по нашата обща дунавска 
стратегия, обобщи губер-
натор Прьол. 

михаил Ванчев

вен изпълнителен дирек-
тор на Банка ДСК. Според 
Стилиян Вътев, главен 
изпълнителен директор на 
ОББ, банките не очакват 
спад в цените, но е факт, 
че липсва ликвиден пазар, 
който изкривява ценовите 
равнища. 

по-ниска оценка 
за по-малък риск
От „КредитЦентър” по-
сочват, че подценяването 
на имотите е един вид 
защитна реакция на фи-
нансовите институции. 
Банкерите обаче комен-
тираха, че използват неза-

висими оценители, които 
сами решават на каква 
стойност да оценят оп-
ределен имот. „Ползваме 
независими оценители и 
приемаме оценките им”, 
заяви Вътев. Той допълни 
обаче, че преди време при 
ипотечния бум оценките 
са били завишени. „Сега 
се отива в другата край-
ност, защото имаше кри-
тики от банките”, допълни 
той. Виолина Маринова 
обясни, че винаги когато 
в банката постъпи оценка, 
й се прави верификация и 
тя се проверява.

радослава Димитрова

Спадът в продажбите на нови коли 
продължи да се забавя и през август
За минали месец са 
продадени 1600 авто-
мобила, което е близо 
12% понижение на 
годишна база

Спадът в продажбите на 
нови автомобили през пър-
вите осем месеца на 2010 г. 
продължи да се забавя, по-
казва статистиката на Асо-
циацията на автомобилните 
производители и техните 
оторизирани представители 
в България (ААП). Според 
официалните данни към 31 
август у нас са продадени 
12 310 леки автомобила, 
мотоциклети, автобуси и 
камиони, което е 35.85% 
спад на годишна база. 

В края на юли пазарът се 
сви с 38.36%, като за първи-
те седем месеца бяха про-
дадени 10 710 автомобила, 
а за януари - юни пониже-
нието достигна 39.42% на 
годишна база.

август
Само през август 2010 г. са 
продадени 1600 коли, мо-
тори, автобуси и камиони. 
Спадът на годишна база е 
близо 12%. „Резултатът през 
август не е оптимистичен, 

защото по-ниският процент 
спад се дължи на много сла-
бия месец през 2009 г.”, ко-
ментира резултатите Иван 
Антров, бранд мениджър в 
„Тойота Балканс”. По думи-
те му това е втората вълна 
на кризата в продажбите на 
нови автомобили и затова 
спадът е толкова малък.

„За цялата 2010 г. продаж-
бите на нови автомобили 
ще намалеят с 25-30%”, 
твърди Иван Антров. По 
думите му повече от 1700-
1800 коли на месец е трудно 
да се продадат.

Малко по-оптимистична 
е прогнозата на изпълни-
телния директор на „Авто 
Юнион Груп” Асен Асе-
нов, който преди седмица 
каза за в. „Пари”, че всеки 
оставащ месец до края на 
годината може да компен-
сира ниските продажби от 
началото й и изоставането 
на пазара да бъде сведено 
до около 20%.

„Краят на годината обик-
новено е по-силен сезон, 
но в момента ситуация-
та е различна, защото има 
ограничен брой купувачи и 
дистрибуторите се съревно-
вават за тях”, твърди Иван 
Антров.

Лидер
През първите осем месеца 
най-много са продадените 
коли с марка Toyota, където 
продажбите достигат 1308 
автомобила, или 11% па-

зарен дял. Следват Ford и 
Volkswagen, които държат 
съответно 9.78 и 8.79% от 
пазара на нови автомобили.

Мениджъри в бранша се 
обединяват около тезата, че 

в момента пазарът се движи 
от големи единични сделки. 
„Една или две големи сдел-
ки, каквито правим и ние, 
може да изкривят пазара”, 
твърди Иван Антров. По-

добна е позицията и на Асен 
Асенов, според когото голя-
ма част от продажбите сега 
са от обществени поръчки 
или търгове на компании.

атанас Христов

 Големи единични сделки са единственият двигател на продажбите в последните месеци Снимка bloomberg▶

 имаме шанс да привлечем частни инвеститори за 
големите проекти у нас, каза премиерът Бойко Бори-
сов (на преден план) Снимка аВторът

▶

 Колебливият пазар на имоти кара банките да бъ-
дат по-предпазливи  Снимка емилия коСтадиноВа

▶



В МОМЕНТА �.��.���� г. �.��.���� г. �.��.���� г. ���� г. ���� г.

СЪОТНОШЕНИЕ 
МЕЖДУ 
ОБИКНОВЕНИЯ 
КАПИТАЛ 
И РИСКОВО 
ПРЕТЕГЛЕНИТЕ 
АКТИВИ

График на промените

ДОПЪЛНИТЕЛЕН 
ЗАЩИТЕН 
БУФЕР

СЪОТНОШЕНИЕ 
МЕЖДУ 
ОБИКНОВЕНИЯ 
КАПИТАЛ 
И РИСКОВО
ПРЕТЕГЛЕНИТЕ 
АКТИВИ

2% 3.5% 4% 4.5%
0.625%

2.5%

4% 4.5% 5.5% 6%

ОКОНЧАТЕЛНО ОКОНЧАТЕЛНО

ОТ РИСКОВО
 ПРЕТЕГЛЕНИТЕ 

АКТИВИ 
ОТ � ЯНУАРИ ���� Г.

ОТ РИСКОВО 
ПРЕТЕГЛЕНИТЕ 

АКТИВИ КЪМ
 � ЯНУАРИ ���� Г.*

ПО �.��� 
ПРОЦЕНТНИ 

ПУНКТА ВСЯКА 
СЛЕДВАЩА 

ГОДИНА

*ВСЯКА СТРАНА 
МОЖЕ ДА РЕШИ 

ДА СЪКРАТИ СРОКА 
ЗА ВЪВЕЖДАНЕ 

НА БУФЕРИТЕ 
�ДОПЪЛНИТЕЛЕН 

ЗАЩИТЕН И
 КОНТРАЦИКЛИЧЕН�

ОКОНЧАТЕЛНО

Компании и пазари     15    
Вторник 14 септември 2010  pari.bg

Европейските трезори ще набират повече капитал
Банките като цяло ще 
трябва да си осигурят 
стотици милиарди 
евро допълнително

Банките в Европа са с по-
малък капитал от тези в 
САЩ и като цяло ще трябва 
да наберат повече средства 
съгласно новите изисква-
ния, особено институции-
те в Германия и Испания. 
“Става дума за стотици 
милиарди (евро)”, каза 
председателят на Базелския 
комитет Ноут Велинк. “Те 
ще трябва да заделят част 
от печалбата си в продъл-
жение на години, вместо да 
я изплащат като дивиденти 

или бонуси”, смята той. 
По думите му ще е въз-

можно някои банки да раз-
читат и на пазара за увели-
чаване на капитала си. 

Германия
Десетте най-големи банки 
в Германия ще трябва да 
наберат около 105 млрд. 
EUR, сочат оценки на Асо-
циацията на германските 
банки. Deutsche Bank вече 
обяви планове да емитира 
акции за 10 млрд. EUR. 
Банката очаква да изпълни 
изискванията по Базел III 
до края на 2013 г.

Спокойствие
Средното съотношение 

между основния капитал 
и рисково претеглените 
активи в Япония е 6.3%, 
което е малко под новия 
минимум от 7%. Китай 
няма да бърза с въвежда-
нето на по-строгите пра-
вила, твърди голям бан-
кер, цитиран от Reuters. 
В останалите азиатски 
страни капиталовите нива 
на банките са доста над 
новия базелски минимум. 
Спокойни могат да бъдат и 
повечето банкери в САЩ 
и Канада, а сред европей-
ските трезори с по-голям 
капитал са институциите 
в скандинавските страни, 
Бенелюкс, Великобрита-
ния и Швейцария.

Компромисът в Базел 
донякъде успокои банките
Почти двойно по-високи 
капиталови изисквания 
за банките, но разсрочва-
не на новите мерки през 
следващите осем години е 
компромисът, постигнат на 
срещата на Базелския коми-
тет по банков надзор къс-
но в неделя в Швейцария. 
Решението беше взето от 
управителите на централ-
ните банки и ръководите-
лите на надзорните органи 
на 27 държави след цяла 
година спорове и лобиране 
от различни заинтересова-
ни страни и правителства. 
Целта на нововъведенията 
е да се намали рискът в 
системата, който предиз-
вика последната световна 
финансова криза. 

Капиталови 
изисквания
Банките ще трябва да под-
държат ниво на обикно-
вения капитал поне 7% от 
рисково претеглените ак-
тиви. В това се включва и 
буфер от 2.5% срещу евен-
туални бъдещи шокове. На 
трезорите, които не успеят 
да изпълнят изискванията, 
ще бъдат налагани ограни-
чения върху изплащането 
на дивиденти и бонуси. 
Въвеждат се и по-строги 
дефиниции за това какво се 
включва в капитала.

След по-малко от пет го-
дини - към 1 януари 2015 
г., обикновеният капитал 
на банките ще трябва да 
бъде поне 4.5% от рисково 
претеглените им активи в 
сравнение с изискваните 
в момента 2%. Адекват-
ността на първичния им 
капитал ще трябва да се 
увеличи от 4 на 6% за 
същия период. Първичен 
капитал пък от 2018 г. ще 
представлява сумата само 
от обикновения капитал и 
безсрочните преференци-

ални акции. 

Буфери
Допълнителният защитен 
буфер от 2.5% ще стане 
задължителен от 2019 г. Той 
ще гарантира, че банките 
разполагат с резервен ка-
питал, който да използват в 
случай на нужда. Макар че 
ще е възможно да теглят от 
тези средства в периоди на 
икономически или финан-

сови затруднения, колкото 
повече се доближават до 
минимума, толкова по-го-
леми ограничения ще им 
бъдат налагани върху сред-
ствата за дивиденти.

Друг, контрацикличен 
буфер между 0 и 2.5% от 
обикновения капитал ще 
бъде прилаган в зависимост 
от условията в отделните 
държави като защита срещу 
свръхкредитирането. Този 

допълнителен резерв ще се 
въвежда като добавка към 
капиталовия буфер само в 
случай на прекалено голям 
ръст при заемите, който 
води до натрупване на сис-
темни рискове.

плюсове и минуси
Анализаторите са едино-
душни, че разсрочването 
на по-строгите изисквания 
е добре дошло за банките. 

Въпреки това критериите 
са доста строги, а заради 
новата дефиниция за капи-
тал някои кредитни инсти-
туции може и да не изпъл-
нят стандартите. Сериозни 
притеснения съществуват 
и за това, че банковото кре-
дитиране може да се свие, 
което да забави и без то-
ва крехкото икономическо 
възстановяване.

иглика Филипова

По-строги изисквания, но по-дълъг период за въвеждане бяха 
договорени от надзорните шефове на 27 държави

Още промени
Държавното 
участие остава 
в капитала 
до 2018 г.

Средствата, предоста-
вени от някои прави-
телства на банките по 
време на кризата, ще 
продължат да се отчи-
тат като обикновен 
капитал до края на 2017 
г. Държавните трезори 
получават още пет го-
дини, преди по-строгата 
дефиниция за капитал да 
влезе в сила за тях.

Остават още някои 
промени, които ще бъдат 
договорени на срещата 
на Базелския комитет на 
21-22 септември. След това 
пакетът реформи ще бъде 
представен за одобрение 
от лидерите на Г-20 на 
срещата им в Сеул през 
ноември.

▶

▶

 председателят на Базелския комитет ноут Велинк препоръча на банките да 
започнат да заделят част от печалбата си  Снимка bloomberg

▶
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Мерни единици:  1 bu. соя = 27.216 кг ; 1 bu. царевица = 25.4016 кг ; 1USd  = 1 U.S. cent
1bu. овес = 15.4224 кг; 1 lb. = 0.4536 кг ; 1 cwt = 50 кг.; 1 gal. = 3.785 л ;  1 MT = 1000 кг

Борси:   CBOT - Чикагска стокова борса; CME - Чикагска търговска борса; 
NYBOT - Нюйоркска стокова борса; ASE - Австралийска стокова борса 

Източник: Bloomberg

Вид	 Борса	 Единица	 Цена	 3м.
Мед LME USD/т   7,524.00     7,540.00  
Калай LME USD/т   21,795.00     21,750.00  
Олово LME USD/т   2,165.00     2,195.00  
Цинк LME USD/т   2,128.00     2,155.00  
Алуминий LME USD/т   2,083.00     2,112.50  
Никел LME USD/т   22,820.00     22,850.00  
Алуминиева сплав LME USD/т   2,150.00     2,050.00  

Вид	 Борса	 Единица	 Купува	 Продава
Злато LME USD/тр.у. 1243,7 1244,7
Сребро LME USD/тр.у. 20,04 20,06
Платина LME USD/тр.у. 1547 1550
Паладий LME USD/тр.у. 520 525
Родий LME USD/тр.у. 2,080.00 2,280.00

▶ Цени на благородни метали

▶ Спот цени на цветни метали

Вид	 Борса	 Единица	 Август	 Септември
Суров петрол NYMEX USD/б 77,01 -
Брент ICE USD/б 78,55 -
Газьол ICE USD/т 669,75 -
Природен газ NYMEX USD/MMBtu 3,85 -
Гориво за отопление NYMEX USD/gal. 2,11 -
Пропан NYMEX USD/gal. 0 0

Вид	 Разновидност	 Борса	 Единица	 Септември
Пшеница Soft Red CBT USD/т 270,66
Царевица Yellow CBT USD/т 188,28
Ечемик Feed ASX USD/т 186,48
Памук No.2 NYBOT USD/т 2034,83
Какао  NYBOT USD/т 2,623.00
Кафе Arabica NYBOT USD/т 4208,55
Соя No.2 ICE USD/т 378,77
Захар White NYSE LIFFE USD/т 579,40

▶ Цени на петрол и петролни 
продукти

▶Фючърси на агрокултури

Валутният курс за митнически цели е курсът 
на БНБ определен в предпоследната сряда от 
месеца и публикуван този или на следващия ден, 
който се използва през следващия календарен 
месец, освен ако не бъде заменен от курса 
определен по чл. 91 от ППЗМ. Курсовете сa 
валидни до 24.00 часа на 30.09.2010.

„Ти Би Ай Асет Мениджмънт” ЕАД - Цени при прехвърляне за дата 14.09.2010 г.

ПРЕХВЪРЛЯНЕ ОТ:

ПРЕХВЪРЛЯНЕ В:
Ти Би Ай  Евробонд

(Емисионна 
ст-ст)

Ти Би Ай Комфорт
(Емисионна 

ст-ст)

Ти Би Ай Хармония
(Емисионна 

ст-ст)

Ти Би Ай Динамик
(Емисионна

 ст-ст)
Ти Би Ай Евробонд  
Ти Би Ай Комфорт
Ти Би Ай Хармония
Ти Би Ай Динамик
Цените са в лева и са валидни за поръчки, подадени предишния работен ден. Разходите за емитиране на една акция 
или един дял са включени в горепосочените цени.
Цената на обратно изкупуване на една акция/един дял на съответния фонд, от който е прехвърлянето е равна на 
Нетната стойност на активите на една акция или на един дял на този фонд.

Валута	 Код	 За		 Стойност	
Currency	 Code	 For	 Rate	
Австралийски долар AUD 1 1,37049
Бразилски реал BRL 10 8,67177
Канадски долар CAD 1 1,47766
Швейцарски франк CHF 1 1,45707
Китайски ренминби юан CNY 10 2,23582
Чешка крона CZK 100 7,88133
Датска крона DKK 10 2,62538
Естонска крона EEK 10 1,25000
Британска лира GBP 1 2,37560
Хонконгски долар HKD 10 1,95413
Хърватска куна HRK 10 2,68898
Унгарски форинт HUF 1000 7,02601
Индонезийска рупия IDR 10000 1,69369
Исландска крона ISK 100 3,26625
Японска йена JPY 1000 6,74424
Южнокорейски вон KRW 100 1,77916
Литовски литаc LTL 1000 1,29314
Латвийски лат LVL 10 5,66448
Мексиканско песо MXN 1 2,76091
Малайзийски рингит MYR 10 1,20828
Норвежка крона NOK 10 4,82754
Новозеландски долар NZD 10 2,46637
Филипинско песо PHP 10 1,09021
Полска злота PLN 100 3,36817
Нова румънска лея RON 10 4,96227
Руска рубла RUB 10 4,61444
Шведска крона SEK 100 4,99428
Сингапурски долар SGD 10 2,07069
Словашка крона SKK 10 1,12605
Тайландски бат THB 100 4,80312
Нова турска лира TRY 10 1,01417
Щатски долар USD 1 1,51850
Южноафрикански ранд ZAR 10 2,09460

▶ Курсове за 
митнически  
оценки

Валута	 Код	 За		 Стойност	 Разлика
Currency	 Code	 For	 Rate	 Difference
ЕВРо EUR 1 1,95583 0
АВСТРАЛИйСКИ ДОЛАР AUD 1 1,42 0,00073
БРАЗИЛСКИ РЕАЛ BRL 10 8,9 -0,04234
КАНАДСКИ ДОЛАР CAD 1 1,48 -0,00757
ШВЕйЦАРСКИ ФРАНК CHF 1 1,51 0,00336
КИТАйСКИ РЕНМИНБИ ЮАН CNY 10 2,26 -0,01102
ЧЕШКА КРОНА CZK 100 7,93 0,00289
ДАТСКА КРОНА DKK 10 2,63 -0,00050
ЕСТОНСКА КРОНА EEK 10 1,25 0,00000
БРИТАНСКА ЛИРА GBP 1 2,35 -0,02229
ХОНКОНГСКИ ДОЛАР HKD 10 1,97 -0,01170
ХЪРВАТСКА КУНА HRK 10 2,68 -0,00025
УНГАРСКИ ФОРИНТ HUF 1000 6,89 0,00219
ИНДОНЕЗИйСКА РУПИЯ IDR 10000 1,71 -0,00774
ИНДИйСКА РУПИЯ INR 100 3,29 -0,03106
ИСЛАНДСКА КРОНА ISK   0,00000
ЯПОНСКА йЕНА JPY 100 1,82 -0,01445
ЮжНОКОРЕйСКИ ВОН KRW 1000 1,32 -0,00136
ЛИТОВСКИ ЛИТАC LTL 10 5,66 0,00000
ЛАТВИйСКИ ЛАТ LVL 1 2,76 0,00000
МЕКСИКАНСКО ПЕСО MXN 10 1,19 0,00185
МАЛАйЗИйСКИ РИНГИТ MYR 10 4,93 -0,02130
НОРВЕжКА КРОНА NOK 10 2,49 0,00759
НОВОЗЕЛАНДСКИ ДОЛАР NZD 1 1,12 -0,00282
ФИЛИПИНСКО ПЕСО PHP 100 3,46 -0,03476
ПОЛСКА ЗЛОТА PLN 10 4,97 -0,00568
НОВА РУМЪНСКА ЛЕЯ RON 10 4,59 0,01418
РУСКА РУБЛА RUB 100 4,97 -0,00640
ШВЕДСКА КРОНА SEK 10 2,13 0,00415
СИНГАПУРСКИ ДОЛАР SGD 1 1,14 -0,00563
ТАйЛАНДСКИ БАТ THB 100 4,97 -0,02436
НОВА ТУРСКА ЛИРА TRY 1 1,02 0,00000
ЩАТСКИ ДОЛАР USD 1 1,53 -0,00913
ЮжНОАФРИКАНСКИ РАНД ZAR 10 2,14 -0,00250
ЗЛАТО (1 ТРОй УНЦИЯ) XAU 1 1898,85 -19,72000

▶ Kурсове на чуждестранни валути

Обменни курсове на чуждестранните валути към левa за 14.09 .2010 година. 
Тези курсове се основават на чл. 29, ал. 2 от Закона за БНБ и референтните курсове на ЕЦБ 
за съответния ден, и се прилагат за целите на статистическата и счетоводната отчетност.

N/A 13.4474 12.3449 8.6567 
322.1352 N/A 12.3025 8.6270 
323.7403 13.3346 N/A 8.5845 
323.7403 13.3346 12.2419 N/A 
 

10.09.2010	г.

157,41 156,64 155,87 155,49 153,57 153,57   
12,03 11,97 11,92 11,89 11,74 11,74   
87,49 87,06 86,64 86,21 84,94 84,94   
100,00 99,52 99,03 98,55 97,09 97,09   
778,57 774,79 771,01 767,23 755,89 755,89   
164,73 163,95 163,17 162,38 156,89 156,89   
81,44 81,05 80,66 80,27 78,31 78,31   
156,08 155,33 154,58 153,83 150,08 150,08   
305,40 303,95 302,49 301,04 290,86 290,86   
202,82 201,85 200,89 199,92 193,16 193,16   
236,61 235,48 234,35 233,23 225,34 225,34   
83,78 83,38 82,98 82,58 79,79 79,79   
237,76 236,63 235,50 234,37 226,44 226,44   

до	15.00	ч.	на	10.09.2010	г.

Взаимен	фонд
Нетна	стойност	
на	активите	на	

дял	(НСАД)

Емисионна	
стойност		

(цена	при	покупка)

Цена	при	
обратно	

изкупуване
Цени	за	1	дял	за	13/09/2010

ОТП Централно-европейски фонд в акции € 1,164771 € 1,188066 € 1,158947
ОТП Международен фонд в акции - Ю Би Ес 
Фонд на фондовете € 0,896685 € 0,914619 € 0,892202

ОТП - Ди Ви Ес Фонд на Фондовете в акции 
от развиващи се пазари € 0,861479 € 0,878709 € 0,857172

Цените са валидни за поръчки, подадени на 8/09/2010 г.  Включените в цените разходи са както 
следва: при придобиване - 2.00% от НСАД, но не по-малко от 10 евро (левовата им равностойност) 
по една поръчка; при обратно изкипиване - 0.50% от НСАД. 

Цени	за	1	дял	за	14/09/2010
ДСК Фонд Паричен Пазар 1,139524 лв. 1,139524 лв. 1,139524 лв.
Цените са валидни за поръчки подадени на 14/09/2010 г. Няма разходи при емитиране и обратно 
изкупуване на дялове на фонда. Информация може да се получи от Call Center на “Банка ДСК” ЕАД на 
тел. 0700 10 375 на цената на един градски разговор и на интернет страниците www.dskbank.bg и 
www.otpbank.hu 

Договорен фонд

Стойност	за	един	дял	13.09.2010	г Доходност

Емисионна 
стойност

Цена на обр. изк. От началото на 
годината За последните 12 

месеца
до 90 дни над 90 дни (Не се анюализира)

Сентинел	-	Принсипал 1.0273	лв. 1.0120	лв.	 1.0222	лв. 1,28	% 3,07	%

Сентинел	-	Рапид 1,1790	лв. 1,1790	лв. 	2,91	% 	4,12	%

За ДФ „Сентинел – Принсипал” разходите по емитирането в размер на 0,5 % и по обратното изкупуване в размер на  
1 % от НСА на един дял са включени в емисионната стойност, респективно в цената на обратно изкупуване за дялове, 
държани по-малко от 90 дни. За ДФ „Сентинел – Рапид” емисионната стойност и цената на обратно изкупуване са 
равни на НСА на един дял.

Цените	са	валидни	за	поръчки,	подадени	на	10	септември	2010	г.

www.sentinel-am.bg
тел. 02/ 980 14 26

▶ Котировки на взаимните фондове
Фонд

Тип  Ем. ст/ст  ЦОИ     Доходност и Риск  
       От началото   Стандартно За последните  От началото Начало на публ. 
       на годината  отклонение 12 мес.  на публ. предл. предлагане
       (не се анюализира)    (анюализирана) 
 за поръчки за поръчки за поръчки след края преди края       
 над 20000 лв от 2000 до 20000 под 2000 лв  на 2-та год. на 2-та год.

Аврора Капитал АД
Аврора кепитъл - балансиран
Аврора кепитъл - global commodity fund
ДФ Аврора Кепитъл Югоизточна Европа
Актива Асет Мениджмънт АД 
Дф Актива Високодоходен
ДФ Актива Балансиран
Астра Асет Мениджмънт АД 

ДФ Астра Кеш
ДФ Астра Баланс
ДФ Астра Плюс
БенчМарк Асет Мениджмънт АД 
ДФ БенчМарк Фонд-1 Акции и Облигации
ИД БенчМарк Фонд-2 Акции
ДФ БенчМарк Фонд-3 Сектор Недвижими Имоти
ДФ БенчМарк Фонд-4 Енергетика
ДФ БенчМарк Фонд-5 ЦИЕ
БенчМарк Фонд-6 Паричен
Болкан Капитал Мениджмънт АД
ДФ БКМ Балансиран Капитал
ДФ Европа
ДФ Балкани
Варчев Мениджинг Къмпани ЕАД
ДФ Варчев високодоходен фонд
ДФ Варчев Балансиран фонд
ДСК Управление на активи АД 
ДФ ДСК Стандарт
ДФ ДСК Баланс
ДФ ДСК Растеж
ДФ ДСК Имоти
ДФ „ДСК Евро Актив”
Елана Фонд Мениджмънт АД 
ДФ Елана Балансиран Евро Фонд
ДФ Елана Балансиран Доларов Фонд
ИД Елана Високодоходен Фонд
ДФ Елана Фонд Паричен Пазар
ДФ Елана Долар Фонд
ДФ Еврофонд
Златен Лев Капитал АД 
ИД Златен лев 

ДФ Златен лев Индекс 30  
Капман Асет Мениджмънт АД 

ДФ Капман Фикс 
ИД Капман Капитал
ДФ Капман Макс
Карол Капитал Мениджмънт ЕАД 
ИД Адванс Инвест
ДФ Адванс Източна Европа
Адванс IPО Фонд 
КД Инвестмънтс ЕАД
ДФ КД Облигации България
ИД КД Пеликан
ДФ КД Акции България
КТБ Асет Мениджмънт АД 

КТБ Балансиран Фонд
КТБ Фонд Акции
ОББ Асет Мениджмънт АД
ДФ ОББ Платинум Облигации
ИД ОББ Балансиран Фонд
ДФ ОББ Премиум Акции
ДФ ОББ Патримониум Земя
Оверон Финанс АД
ДФ Оверон ПРЕСТО
ПФБК Асет Мениджмънт АД 

ДФ ПИБ- Авангард
ДФ ПИБ- Класик
ДФ ПИБ- Гарант
Райфайзен Асет Мениджмънт (България) ЕАД  
Райфайзен (България) Фонд Паричен Пазар
Райфайзен (България)  Фонд Облигации
Райфайзен (България)  Балансиран Фонд
Райфайзен (България) Фонд Акции
Райфайзен (България) Балансиран Доларов Фонд
Райфайзен (България) Фонд Защитена Инвестиция в Евро

Свободен период от 29.04.2010 до 8.05.2010
Лимитиран период” от 9.05.2010 до 7.08.2010

Сентинел Асет Мениджмънт АД
Договорен фонд Сентинел - Рапид
Договорен фонд Сентинел - Принсипал

Стандарт Асет Мениджмънт АД
ДФ Стандарт Инв. Балансиран Фонд
ДФ Стандарт Инв. Високодоходен Фонд
ДФ Стандарт Инв. Международен Фонд
ДФ Стандарт Инв. Консервативен Фонд
Статус Капитал АД  

Статус Нови Акции
Статус Финанси
ДФ Статус Глобал ETFs

Ти Би Ай Асет Мениджмънт ЕАД 
ИД Ти Би Ай Евробонд
ДФ Ти Би Ай Комфорт
ДФ Ти Би Ай Хармония
ДФ Ти Би Ай Динамик
ДФ Ти Би Ай Съкровище
ЦКБ Асетс Мениджмънт ЕАД 
ЦКБ Лидер
ЦКБ Актив
ЦКБ Гарант
Юг Маркет Фонд Мениджмънт АД 
ДФ Юг Маркет Максимум
ДФ Юг Маркет Оптимум

Източник: БАУД (www.baud.bg)  

балансиран 4.7543 4.7781 4.9445  4.7543 4.6592   -7.67% 15.33% -11.44% -24.56% 21.01.2008
фонд в акции 6.8318 6.8660 7.1051  6.8318 6.6952   -3.55% 14.04% -3.74% -13.47% 23.01.2008
високодоходен 10.1439 10.2961 10.5497  0.0000 0.0000   0.84% N/A N/A N/A 23.09.2009
             
фонд в акции 2.2918    2.2918    -8.04% 27.97% -15.50% -55.80% 12.11.2007
балансиран 2.7249    2.7249    -8.39% 24.60% -14.48% -49.02% 12.11.2007

паричен пазар 11.2695  11.2639  11.2470 11.2583 11.2583 11.2639 4.86% 0.12% 7.04% 6.36% 06.10.2008
балансиран 10.8217  10.7679  10.6602 10.7141  0.0000 0.55% 4.09% 0.60% 3.95% 06.10.2008
фонд в акции 10.0342  9.9843  9.8345 9.8845  0.0000 -2.88% 8.58% -3.37% -0.08% 06.10.2008
             
балансиран 13.6748    13.5394    0.88% 5.63% 1.27% 6.58% 14.12.2005
фонд в акции 7.9280    7.8495    -6.29% 10.72% -13.93% -4.65% 01.03.2006
фонд в акции 4.8148    4.7671    -18.56% 12.11% -16.31% -16.10% 21.06.2006
фонд в акции 7.8327    7.6046    -3.98% 12.32% -0.05% -9.97% 05.02.2008
фонд в акции 11.2902    10.9614    6.82% 12.80% 9.61% 3.58% 05.02.2008
паричен пазар 12.0230    12.0230    5.98% 0.13% 8.83% 8.41% 03.06.2008
     до 2 г.  над 2 г.      
фонд в облигаци 81.5022    81.2169  81.5022  -1.72% 1.97% -5.03% -4.86% 20.11.2006
фонд в акции 47.2924    47.0559  47.2924  -8.87% 3.18% -14.54% -13.86% 20.11.2006
фонд в акции 63.1843    62.8684  63.1843  -8.35% 4.53% -6.77% -12.54% 03.10.2007
             
фонд в акции 98.3986    96.9336    -4.87% 3.34% -4.20% -0.65% 04.01.2007
балансиран 79.6518    78.4660    -4.55% 2.22% -5.26% -7.26% 25.06.2007
             
фонд в облигаци 1.30979    1.30717    4.78% 0.80% 6.79% 5.77% 01.12.2005
балансиран 1.07454    1.06812    -0.44% 4.53% -1.58% 1.45% 01.12.2005
фонд в акции 0.74574    0.73467    -4.60% 9.61% -8.10% -6.46% 01.03.2006
фонд в акции 0.74527    0.74081    1.54% 2.67% 3.63% -11.10% 07.03.2008
ниско рисков 1.04818    1.04504    2.18% 0.39% 3.61% 3.38% 07.05.2009

балансиран 100.8987    99.8947    -2.28% 7.09% -4.89% 0.08% 07.12.2005
балансиран 106.7503    105.6881    -3.20% 5.81% -7.08% 1.34% 06.03.2006
фонд в акции 85.7985    84.5211    -5.28% 10.30% -8.29% -1.63% 20.06.2005
паричен пазар 121.9460    121.9460    6.15% 0.52% 7.45% 7.15% 31.10.2007
ниско рисков 93.9097    93.5345    4.02% 2.60% -1.41% -2.42% 01.02.2008
ниско рисков 106.3400  106.2338  105.9151  106.2338  3.73% 1.03% 5.12% 5.14% 01.07.2009

балансиран 4.7128     4.6846     -4.16% 8.43% -6.77%*** 4.72% 08.07.1999
 до 100 000 лв от 100 001 до 1 000 000 лв.  над 1 000 000 лв.
фонд в акции 0.9410  0.9364  0.9340   0.9294     -11.57% 14.21% -17.62%*** -5.36% 01.06.2009
             
ниско рисков 10.0200    0.0000    N/A N/A N/A N/A 01.06.2010
балансиран 17.7408     17.6170     -5.29% 7.25% -9.71% 10.14% 28.09.2004
фонд в акции 11.0122    10.8592     -9.77% 10.24% -15.61% 1.94% 05.01.2006
             
фонд в акции 1.2009     1.1832     -7.31% 12.52% -5.50% 1.90% 10.05.2004
фонд в акции 0.7717     0.7603    10.61% 21.48% 23.97% -6.72% 04.10.2006
фонд в акции 0.9924     0.9777    13.17% 22.06% 9.12% -0.80% 23.11.2007
 до 100 000 лв.  над 100 000 лв.          
фонд в облигаци 130.5206  130.3255  130.0654    3.26% 3.26% 5.07% 6.21% 04.05.2006
балансиран 14.2863  14.2863  14.1449    -5.06% 8.26% -7.91% 2.01% 17.12.2004
фонд в акции 0.7440  0.7367  0.7294    -0.71% 15.43% -6.67% -6.97% 04.05.2006
             
балансиран 793.3873    787.4518    1.73% 5.72% 5.99% -8.88% 09.05.2008
фонд в акции 711.1042    705.7842    0.30% 7.10% 6.21% -12.38% 09.05.2008
             
фонд в облигаци 11.3163    11.3163    4.11% 1.52% 6.32% 2.71% 30.01.2006
балансиран 118.1364    118.1364    -1.57% 5.78% -2.19% 1.92% 30.01.2005
фонд в акции 6.6022    6.6022    -6.27% 12.25% -8.66% -8.59% 30.01.2006
фонд в акции 10.0475    10.0475    -0.21% 2.46% 0.87% 0.29% 30.01.2009

фонд в акции 8.7385    0.0000    N/A N/A N/A N/A 25.06.2009
 за поръчки до 100 000 лв  за поръчки над 100 000 лв          
фонд в акции 0.5148  0.5122  0.5096    -2.21% 7.49% -5.34% -21.16% 19.11.2007
балансиран 0.7422  0.7396  0.7370    -0.58% 3.35% -1.53% -10.17% 19.11.2007
ниско рисков 0.9950  0.9935  0.9920    3.17% 1.09% 4.49% -0.23% 19.11.2007
 до 50 000 лв / 40000 USD  над 50 000 лв / 40000 USD          
консервативен 1.2623  1.2604 1.2585    4.22% 0.28% 6.73% 5.29% 16.03.2006
консервативен 1.2862  1.2824 1.2786    4.94% 0.96% 8.03% 5.70% 16.03.2006
балансиран 0.8664  0.8629 0.8594    -0.36% 3.94% -1.27% -3.23% 16.03.2006
фонд в акции 0.6347  0.6315 0.6283    -5.94% 7.44% -8.49% -9.73% 16.03.2006
балансиран 0.7253  0.7224 0.7195    -4.97% 4.32% -7.52% -11.84% 11.02.2008
консервативен            19.01.2010
 0.0000  0.0000 0.0000    N/A N/A N/A N/A 
 1.0304  1.0304 0.9789    N/A N/A N/A N/A 
            
паричен пазар 1.1790   1.1790    2.91% 0.22% 4.12% 3.70% 15.11.2005
балансиран 1.0273    до 90 дни  над 90 дни  1.28% 3.66% 3.07% 0.34% 12.09.2005
     1.0120  1.0222      

балансиран 7.6244   7.6244    -7.18% 10.77% -5.93% -5.80% 01.03.2006
фонд в акции 6.5895   6.5895    -6.01% 11.55% -6.99% -8.78% 01.03.2006
фонд в акции 2.9864   2.9864    6.49% 15.68% 11.51% -29.60% 05.04.2007
консервативен 10.4451   10.4451    0.51% 1.76% 1.58% 2.51% 12.12.2008
 клас А за поръчки клас А за поръчки клас А за поръчки клас  В Клас А          Клас В при изпълнена      Клас В при прекратена
 до 20000 лв над 20000 до 300000 над 300000    инв. схема инв. схема
фонд в акции 0.7561 0.7523 0.7505                                            0.7449          0.7449 0.7486  0.7300 2.66% 12.43% -1.43% -6.60% 22.05.2006
фонд в акции 0.4179 0.4158 0.7505                                              0.4117          0.4117 0.4138  0.4035 0.17% 16.56% -0.77% -23.15% 02.05.2007
                         за поръчки до 250 000 евро                       за поръчки над 250 000 евро                                                          Цена        
фонд в акции 106.8036  105.4915                                           104.7043    N/A N/A N/A N/A 03.05.2010
             
фонд в облигаци 321.0117    320.5302    2.86% 0.30% 4.38% 7.12% 17.11.2003
ниско рисков 13.2683    13.2020    2.30% 2.79% 3.77% 6.18% 27.12.2005
балансиран 12.1207    11.9995    0.74% 5.94% 1.37% 4.16% 27.12.2005
фонд в акции 8.4995    8.4145    -1.43% 12.23% -2.11% -3.23% 07.09.2005
балансиран 20.8492    20.8492    2.81% 4.12% 3.42% 1.43% 08.10.2007
             
фонд в акции 6.5893    6.5564    -2.63% 5.55% -7.49% -11.94% 01.06.2007
балансиран 7.9950    7.9550    -1.81% 5.25% -5.26% -6.60% 01.06.2007
консервативен 11.6050    11.5761    6.73% 2.98% 10.27% 4.97% 04.09.2007
             
фонд в акции 1.1870    1.1633    -2.98% 5.01% -3.43% 4.39% 18.09.2006
балансиран 1.0418    1.0314    -1.10% 3.51% -1.15% 1.83% 10.06.2008

ВАЛУТА	 Код	 Купува	 Продава		 Hай-висока	 Hай-ниска
Currency	 Code	 Buy	 Sell	 High	 Low
ЩАТСКИ ДОЛАР USD 1,2848 1,2849 1,2862 1,2734
БРИТАНСКА ЛИРА GBP 0,82055 0,82069 0,82275 0,81674
ЯПОНСКА йЕНА JPY 109,63 109,65 110,31 109,25
ШВЕйЦАРСКИ ФРАНК CHF 1,3313 1,3316 1,3451 1,3272
НОРВЕжКА КРОНА NOK 7,933 7,9362 7,9685 7,914
ШВЕДСКА КРОНА SEK 9,4846 9,4884 9,5315 9,4783
КАНАДСКИ ДОЛАР CAD 1,3387 1,3392 1,3394 1,328
АВСТРАЛИйСКИ ДОЛАР AUD 1,4373 1,4378 1,4409 1,4273
УНГАРСКИ ФОРИНТ HUF 279,77 280,09 282,15 279,52
ЧЕШКА КРОНА CZK 24,815 24,849 25,018 24,768
РУСКА РУБЛА RUB 39,1575 39,1748 39,1888 39,0454
ПОЛСКА ЗЛОТА PLN 3,9902 3,9915 4,0117 3,9868

▶ Валути спрямо евро 

Най-високият курс е най-високият курс купува, най-ниският - най-ниският курс продава. 
 Данни от 17.00 ч българско време на 12.09.2010 г.

Piraeus	Funds Цени за дата 10.09.2010

	 Тип Валута Емисионна 
стойност

Цена на  обр. 
изкупуване

АКЦИИ НА МЕСТНИ КОМПАНИИ Високодоходен EUR 7,3756 7,1066

АКЦИИ НА ДИНАМИЧНО РАЗВИВАЩИ 
СЕ МЕСТНИ КОМПАНИИ Високодоходен EUR 0,6317 0,6086

МЕСТЕН БАЛАНСИРАН ФОНД Балансиран EUR 2,5046 2,4552

УНИВЕРСАЛЕН ФОНД - “РАСТЕж”  
– Фонд от фондове Високодоходен EUR 9,4307 9,0645

УНИВЕРСАЛЕН БАЛАНСИРАН ФОНД 
– Фонд от фондове Балансиран EUR 10,1848 9,8860

УНИВЕРСАЛЕН КОНСЕРВАТИВЕН 
ФОНД – Фонд от фондове Консервативен EUR 10,4935 10,2867

Местните фондове на Пиреос Асет Мениджмънт инвестират във фин. инструменти търгувани 
на гръцкия капиталов пазар.Фондовете от типа “Фонд от фондове” са с инвестиционна насоче-
ност изцяло към международните капиталови пазари. С Условията за дистрибуция можете да 
се запознаете, в клоновете на Банка Пиреос България АД, на адрес:www.piraeusbank.bg или на  
24 - часовия телефон за клиенти 0 700 12 002 (на цената на един градски разговор за цялата стра-
на).
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Китайският 
юан 
достигна 

исторически висока 
стойност спрямо 
долара при 6.7618 
юана за 1 USD след 
по-добрите данни 
от очакваното за 
икономическото 
развитие на 
страната

Еврото 
поскъпна 
срещу 14 от 

16 основни валути 
след спекулации, 
че новите регла-
менти от Базелския 
комитет ще донесат 
по-голяма сигур-
ност, чиято липса е 
причинила финан-
совата криза

Медта 
поскъпна 
в понедел-

ник с повече от 2% и 
достигна 3486 USD за 
паунд след обявените 
данни, че промишле-
ното производство в 
Китай се е увеличи-
ло с 14% през август 
2010 спрямо данните 
отпреди година

Стока на деня

2.3 
▶ процента до 3486 USD за 
паунд поскъпна медта след 
оптимистичните данни за 
индустриалното производ-
ство в Китай

Валута на деня

0.1 
▶ процента до 6.7618 юана 
за 1 USD достигна курсът на 
китайската валута, под-
крепен от икономическите 
показатели

Оптимизъм за  
глобалната икономика 
изпомпва петрола 
Суровият петрол 
поскъпна в началото на 
седмицата, подкрепян от 
очакването, че търсене-
то в двете най-големи 
страни потребители на 
горива в света - САЩ и 
Китай, ще се увеличи. 
Предварителните нагласи 
на инвеститорите, че  
данните за потребител-
ското търсене в Америка 
ще покажат за август 
втори пореден месечен 
ръст, също натежаха в 
подкрепа на петрола. 
Статистически данни, че 
Китай е преработил през 
миналия месец със 7.2%, 
или 34.7 млн. барела, 
повече петрол, подейс-
тва като допълнителен 
импулс на борсовата 
търговия с петролни 
фючърси. 

Суровият петрол с 
доставка през октомври 
се повиши с 1.4% до 
77.50 USD за барел в 
електронната търговия 
на New York Mercantile 
Exchange. Сортът Брент 
също с доставка за идния 
месец се повиши до 
89.39 USD за барел на 
лондонската ICE.

„Новината, че китай-
ското производство 
се увеличава повече 
от очакваното, е много 
благоприятна за паза-
рите”, коментира пред 
Bloomberg анализаторът 
Торбьорн Бек Йенсен 
от базираната в Дания 
Middelfart. „Очакваните 
тази седмица макро-

икономически данни от 
САЩ може окончателно 
да изключат перспекти-
вата за двойно дъно”, 
твърди той. 
Bloomberg коментира, 
че хедж фондовете и 
други големи спекуланти 
увеличават залозите си 
за траен ръст в цените на 
петрола за първи път от 
пет седмици, обнадежде-
ни от признаците, че аме-
риканската икономика се 
възстановява от най-ло-
шата рецесия от 1930 г.

Прогноза, че петролът 
ще поскъпва, обяви и 
анализаторското бюро на 
Goldman Sachs. „Очакваме 
търсенето да продължи 
да се засилва през втората 
половина на 2010 г. заради 
глобалния икономически 
растеж, макар и вероятно 
с по-бавни темпове”, се 
казва в седмичния доклад 
на банката.

Котировките 
на суровия 

нефт може да 
достигнат стойност 
от 95 USD/б  
според доклад на 
Goldman Sachs

▶ Най-силното поскъпване на кафето през  последните 5 години може би е вече към края си. причина за прогно-
зирания спад в котировките са по-добрата от предварителното очакване реколта в Бразилия и Колумбия, 
както и евентуалните съкращения на разходите в Kraft Foods и Starbucks. Доставките на Arabica, най-отглеж-
дания сорт кафе в света, ще надвишат търсенето от 6.67 милиона 60-килограмови чували в годината, която 
приключва през септември 2011 г., показва прогноза на ABN Amro Bank NV и VM група. Това е най-голямото 
предлагане на пазара за последните девет години. Очакванията веднага накараха спекулантите, включител-
но хедж фондовете, да намалят залозите за по-високи цени. Arabica поскъпна на борсата в Ню Йорк с близо 50% 
спрямо котировките от 7 юни, достигайки 13-годишен връх при 1.9865 USD за половин килограм на 8 септем-
ври. причината за поскъпването отчасти се дължеше на спекулациите, че валежите в Колумбия, втория по 
големина производител след Бразилия, ще унищожат реколтата                СнимКа BloomBerg

Скокът на  
борсата донесе  
спад за златото

Обрат

Златото започна седмицата 
колебливо, след като ев-
ропейските акции откриха 
търговията със сериозен 
ръст.  Ценният метал е въз-
приеман като убежище от 
инвеститорите при спад на 
борсите и логично се движи 
в обратна посока, когато 
капиталовият пазар е на 
плюс. 

Европейските акции пос-
къпнаха, водени от книжата 
на финансовите институции, 
след като банките получиха 
време за въвеждането на но-
вите регулаторни изисквания 

към тях. Златните фючърси 
с доставка през декември 
загубиха 0.1% до 1245.20 
USD/тр. у. на борсата Комекс 
в Ню Йорк. Цените в Лондон 
се движеха между печалба 
и загуба от 0.3%. Златото с 
незабавна доставка в Лондон 
беше с 0.2% по-ниска цена 
до 1243.2 USD/тр. у.

Причина за борсовия скок 
и поевтиняването на златото 
според анализаторите са и 
добрите данни за икономи-
ката на Китай, които над-
хвърлиха предварителните 
очаквания.

О  Б  Я  В  А

ИзпълнИтелнА АгенцИЯ „ВОеннИ клуБОВе И ВОеннО-пОчИВнО делО”, 
гр. София, бул. “Цар Освободител” № 7, тел. 02/935-89-25, 02/935-89-27, 
основание чл. 16, ал. 2 във връзка с чл. 19 от Закона за държавната соб-
ственост, чл. 13, чл. 43 и чл. 45, ал. 3 от Правилника за прилагане на Закона 
за държавната собственост, обявява повторен търг с явно наддаване за 
отдаване под наем на недвижим имот – публична държавна собственост, 
представляващ заведение за хранене и клуб на офицера в София, находящ 
се в гр. София, ул. „6-ти септември” № 3.

Предназначение на имота – заведениe за хранене и клуб на офицера в 
София.

Срок на наемното отношение – 10 (десет) години.
Начална тръжна месечна наемна цена – 9000 (девет хиляди) лева. Съгласно 

ЗДДС, върху договорената месечна цена се начислява 20% ДДС.
Начин на плащане – по банков път по сметка на Изпълнителна агенция 

“Военни клубове и военно-почивно дело”: IBAN – BG18 UNCR 9660 3120 1717 11, 
BIC код – UNCRBGSF в Уникредит Булбанк.

Други специфични условия (изисквания към кандидата):
• да бъде търговец по смисъла на Търговския закон с основна дейност 

ресторантьорство;
• да притежава не по-малко от 3 обекта с не по-малко от 200 места за 

сядане общо през последните три години;
• да има приходи от основната дейност – ресторантьорство – не по-

малко от 1 500 000 лв. за последните две години;
• да представи инвестиционна програма за обекта за не по-малко от 

500 000 лева, от които поне 300 000 лева – извършени през първата 
година;

• да разкрие не по-малко от 30 работни места;
• да създаде клуб на офицера на втория етаж от обекта, достъп до който 

да имат само офицери с членски карти във времето след 18:00 часа до 24:00 
часа в делнични дни, а събота и неделя след 12:00 часа до 18:00 часа;  

• да предлага на членовете на клуба храни и напитки на цени с 30% от-
стъпка от цените на храните и напитките, предлагани в заведението. 

Цена на тръжната документация – 48 (четиридесет и осем) лева с 
ДДС.

Тръжната документация се заплаща по банков път по сметка на Изпъл-
нителна агенция „Военни клубове и военно-почивно дело”: IBAN – BG18 UNCR 
9660 3120 1717 11, BIC код – UNCRBGSF в Уникредит Булбанк и се получава в 
сградата на Изпълнителна агенция “Военни клубове и военно-почивно дело”, 
гр. София, бул. “Цар Освободител” № 7, от 14.09.2010 г. до 21.09.2010 г. всеки 
работен ден от 10.00 до 12.00 и от 14.00 до 17.00 часа, тел. за контакти 
02/935-89-25, 02/935-89-27.

Дати за оглед на обекта: всеки работен ден от 16.09.2010 г. до 27.09.2010 г. 
от 10.00 до 17.00 часа, след закупуване на тръжна документация и подадена 
заявка за оглед. Огледът се извършва не по-рано от 2 дни след подаване на 
заявката. Тел. за контакти: 02/935-89-25, 02/935-89-27.

Депозит за участие – 15 000 (петнадесет хиляди) лева с ДДС, платими 
по банков път – по сметка на Изпълнителна агенция “Военни клубове и 
военно-почивно дело”: IBAN – BG84 UNCR 9660 3320 1717 19, BIC код – UNCRBGSF 
в Уникредит Булбанк.

Стъпка на наддаване – 100 (сто) лева.
Търгът ще се проведе на 29.09.2010 г. от 10.00 часа в сградата на Изпъл-

нителна агенция “Военни клубове и военно-почивно дело”, гр. София, бул. 
“Цар Освободител” № 7.

Заявления за участие в търга се подават и приемат в сградата на Изпъл-
нителна агенция “Военни клубове и военно-почивно дело”, гр. София, бул. 
“Цар Освободител” № 7 от 23.09.2010 г. до 28.09.2010 г., всеки работен ден 
от 10.00 до 12.00 и от 14.00 до 16.00 часа, тел. за контакти: 02/935-89-25, 
02/935-89-27.

Мирослав иванов
 mivanov@pari.bg

Цифра на деня

1.28
▶ USD за 1 eUr достигна 
единната европейска 
валута след новините 
от Базел
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Първите признаци 
за възстановяване са 
налице, но компани-
ите трябва да прераз-
гледат политиката си, 
твърдят от Deloitte
Икономическата криза ще 
се окаже катализатор за 
фирмите, това става ясно 
не само от някои твърдения 
на икономисти от различни 
европейски държави, но и 
от Индустриалния доклад 
на Deloitte за 2010 г. 

Експертите от Deloitte 
коментират, че компани-
ите вече се позиционират 
така, че да бъдат по-добре 
подготвени за бъдещи въз-
можности. От значение са 
не размерът на фирмата, 
а ефективността й и въз-
можността й за реакция при 
промени.

Nota bene
Едно от най-важните неща 
за компаниите след излиза-

нето от кризата ще бъде на-
вигацията на регулаторната 
среда, посочват експертите 
от Deloitte. Според тях мно-
го индустрии ще се регу-
лират както на европейско, 
така и национално ниво, за 
да предотвратят подобни 
кризи в бъдеще. Първите 
регулации вече са налице 
- подписан е проектът за 
новите банкови регулации 
Базел III. Застраховател-
ният сектор също ще се 
изправи пред по-стабилни 
капиталови изисквания, 
отбелязват от Deloitte. За-
страхователните компании 
ще трябва да се съобразят с 
изискванията на Solvency II 
и да подобрят корпоратив-
ното управление и управле-
нието на риска. 

Кризата като  
възможност, ако...
Фирмите, които искат да 
развиват успешен бизнес и 
да навлязат на нови ниши, 
ще трябва да трансформи-

рат бизнес моделите си и 
да приложат реформи за 
намаляване на разходите 
и трудовата производи-
телност. А дружествата, 
които адаптират стратеги-
ите си, ще имат основа за 
бъдещ растеж, посочват от 
Deloitte. 

С различна скорост, 
но в добра посока
Експертите от Deloitte обяс-
няват, че първите признаци 
за вдигане на мъглата, която 
тегне над световната иконо-
мика, са налице. Тя обаче 
все още се вдига с различни 
темпове в различните реги-
они на Централна Европа. 
Въпреки положителните 
сигнали повечето фир-
ми все още имат немалко 
проблеми, а основните са 
съсредоточени около фи-
нансирането, засилената 
регулация и намаляването 
на потребителското тър-
сене.

Радослава димитрова

Ефективността ще е най-важна за фирмите след кризата

 Компаниите ще трябва да променят политиките 
си, за да работят успешно след кризата снимка BloomBerg

▶

Методология
Индустриалният 
доклад на 
Deloitte за 2010 г.

Разработен е от цен-
тралноевропейските 
индустриални експерти 
на Deloitte. 

Преди подготовката 
на доклада компанията 
е провела 30 интервю-
та с ръководители на 
проспериращи компании 
от Централна и източ-
на Европа.

индустриалният 
доклад на Deloitte за 
Централна и източна 
Европа съдържа прогно-
зите на съдружниците 
на Deloitte за продължи-
телността на възста-
новяване в 7 основни 
индустрии и съществу-
ващия риск на централ-
ноевропейския пазар. 

▶

▶

▶

Трансформации
Какво промени  
кризата

Бизнес лидерите имат 
усещането, че много 
предкризисни бизнес 
стратегии са остарели 
и трябва да се създадат 
нови методи за устойчив 
бъдещ растеж.

кризата доведе до кон-
солидация на много от 
фирмите от строител-
ството и телекомуни-
кациите. Причините за 
това са намалената въз-
можност за справяне със 
сътресенията, както 
и приватизационните 
сделки с акцент върху 
намаляване на разходите.

Фирмите в строител-
ния сектор се стремят 
към оптимизиране на 
операции и средства 
чрез свързване на дъщер-
ни дружества в едно 
предприятие.

някои строителни ком-
пании се доближават до 
нова бизнес картина чрез 
децентрализация на опе-
рациите и нов подход за 
сключване на регионални 
договори.

компаниите, които са 
в пряк достъп до потре-
бителите, трябва да 
поддържат много високо 
ниво и качество на услуги-
те и продуктите, които 
предлагат, за да запазят 
клиентите си.

В индустрии като бан-
кирането и търговията 
на дребно познаването 
на клиентските пред-
почитания е по-важно 
отвсякога.

Телефонните центрове 
и използването на соци-
ални медии, както и сти-
мулирането на потре-
бителската лоялност 
играят по-голяма роля, 
откакто конкуренцията 
е по-силна.

според Бела серес, 
управляващ съдружник 
в Deloitte, компаниите, 
които се придвижват 
напред в кризата, се пре-
връщат в компании на 
бъдещето.

▶

▶

▶

▶

▶

▶

▶

▶



Макар съдиите да нару-
шават правилата по-малко 
от всеки друг държавен 
служител, техните нару-
шения са далеч по-опасни. 
Това е така, защото, когато 
един чиновник не спазва 
закона, ще отидем при съ-
дията. А когато съдията не 
ги спазва, няма при кого 
да отидем. В тази връзка 
моят преподавател по про-
цесуално право казваше, че 
съдебните решения имат 
сила, по-голяма от тази на 
закона.

Първият начин е прото-
колът от съдебното засе-
дание. Ако правим всич-
ките си искания с писмени 
молби, които входираме 
в деловодството, ще има-
ме доказателство какво 
сме поискали, какво сме 

приложили и на коя дата. 
Каквото и да подадем, слу-
жителката удря печат на 
нашия екземпляр, без да 
се интересува дали иска-
нето ни е основателно или 
не. Когато обаче правим 
искания или представяме 
доказателства в съдеб-
ното заседание, доказа-
телството за ставащото е 
протоколът. А той, първо, 
се диктува от съдията и, 
второ, нито се принтира, 
нито се подписва в съдеб-
ното заседание. Първото 
означава, че съдията може 
да “редактира” казаното от 
нас или да пропусне някои 
изречения. Също означава, 
че стават грешки: казваме 
едно, съдията диктува дру-
го, а машинописката чува 
и записва трето.

Колкото до написаното в 
протокола, то е само в па-
метта на компютъра. Не е 
ясно дали след заседание-
то някой няма да редактира 
файла, преди да го принти-
ра. И такива неща се случ-
ват. Преди години имах 
особено стряскащ случай. 
В последното заседание по 
дело за отмяна на глоба съ-
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Обжалването 
на протокола 

е предвидено 
като възможност 
в процесуалния 
кодекс. Разбира 
се, ако не сме 
изпуснали срока и 
за това

ни издънки. Да обжалваме 
протокола е предвидена-
та в процесуалния кодекс 
възможност. Разбира се, 
ако не сме изпуснали сро-
ка и за това! Но даже да не 
сме го изпуснали, в този 
случай няма да е мно-
го разумно да го правим. 
Протоколът е официален 
документ. Тая история 
изключва възможността 

да става дума за грешка. 
Направеното от съдийка-
та не може да е плод на 
разсейване. То може да е 
направено само умишле-
но. Да се състави умиш-
лено официален документ 
с невярно съдържание е 
престъпление съгласно 
наказателния кодекс. Да 
твърдим, че не това е било 
произнесено в заседание-
то, означава да твърдим, 
че съдията е извършил 
престъпление. 

направим искане, което ще 
усложни делото и следова-
телно ще увеличи работата 
на съдията, той е склонен 
да не го допуска. Разбира 
се, той не може да заяви 
открито, че не го допус-
ка, понеже е претоварен 
от работа и не му се за-
нимава. Това означава, че 
трябва да измисли някакви 
законови основания. Което 
означава да диктува дълго 
определение в споменатия 
протокол. Което на свой 
ред му губи времето. На 
всичкото отгоре, колкото и 
добре съчинено да е това 
определение, то може да 
направи решението по де-
лото му уязвимо на горната 
инстанция. Най-простото 
ще е хем да не го пише, 
хем да не допуска искането. 
Затова понякога съдиите не 
искат да протоколират нито 
исканията, нито отказите 
си, макар че са длъжни да 
го правят.

обжалване 
на протокола
Тук вече можем да из-
ползваме обжалването на 
протокола. Съдията не 
е извършил престъпле-
ние. Но пак си струва 
да помислим дали да го 
правим. Обжалването ще 
забави делото. Също така 

съдията ще ни намрази, а 
той е човекът, който ще 
пише решението. Тоест 
той е човекът, от когото 
искаме да спечелим дело-
то! Все пак аз бих обжал-
вал. Подобно действие 
показва на един съдия, че 
тоя адвокат е склонен да 
отиде до края. Включи-
телно, че ще обжалва до 
дупка. Най-сетне мокър 
от дъжд се не бои! Ако не 
обжалваме, така и така ще 
загубим делото. Обжалва-
нето ще ни даде някакви 
шансове.

Всъщност нещата са мал-
ко по-сложни, защото не 
всяко искане има едно и 
също значение за изхода на 
делото. По тая причина ад-
вокатът си прави сметката 
дали да се сражава срещу 
всяко нарушение, или само 
за онова, което счита, че е 
решаващо.

Как чрез протоколирането 
съдиите нарушават закона
Съдебните решения имат сила, по-голяма от тази на закона

Високи залози
Тоест залозите ще са висо-
ки. Съдията ще воюва до 
последно с нас. А с него и 
на негова страна ще бъде 
и секретарката, която е не-
гов подчинен. Те дружно 
ще отричат твърдяното от 
нас. Ами ако в залата не е 
имало друг освен съдията, 
секретарката и адвоката на 
една от страните? Тъкмо 
това беше моят случай. 
Аз не разполагах с други 
свидетели  освен със се-
бе си. Към това щеше да 
се добави, че трябва да 
убедя прокурор да тръгне 
срещу колегата си съдия. 
А прокурорите в България 
поначало гледат да устано-
вят, че няма престъпление. 
Защото, ако установят, че 
има, ще си създадат из-
лишна работа.

Като капак да твърдиш, 
че някой е извършил прес-
тъпление, а после да се 
окаже, че не е, само по 
себе си е престъпление. 
Затова човек трябва да е 
внимателен, когато заявява 
подобни неща.

нарушения на закона
Този случай е наистина 
рядък. Обикновено таки-
ва нагли закононаруше-
ния не се извършват. Но 
се извършват други. Ако 

 Понякога съдиите не искат да протоколират нито исканията, нито отказите си, макар че са длъжни да го правят Снимка боби тошеВ▶

Да се състави 
умишлено 

официален 
документ с невярно 
съдържание е 
престъпление 
съгласно 
наказателния 
кодекс

Ако 
направим 

искане, което ще 
усложни делото и 
следователно ще 
увеличи работата 
на съдията, той е 
склонен да не го 
допуска

Владислав Богоров, 
адвокат

дийката продиктува, че ще 
се произнесе с решение в 
законно установения срок. 
Това означава, че страните 
ще получат съобщение, че 
решението е готово. Сро-
кът за неговото обжалване 
ще тече не от момента на 
последното заседание, не 
и от момента, в който ре-
шението е готово, а от мо-
мента, в който е получено 
съобщението. Няма нужда 
страните непрекъснато да 
ходят до деловодството, 
за да проверяват дали то е 
написано, защото и да не 
ходят, няма опасност да 
изпуснат срока.

Получаването на това съ-
общение обаче в тоя случай 
се забави. След няколко ме-
сеца реших да проверя как-
во става и когато отворих 
делото, ме чакаше непри-
ятна изненада. В протокола 
бе написано, че съдията се 
е произнесъл с решение в 
самото заседание! От този 
текст следваше, че срокът 
за обжалването е започнал 
да тече от следващия ден, 
което пък означаваше, че е 
отдавна изтекъл.

Предотвратяване 
на издънки
Такава подлост води до 
въпроса какво да правим, 
че да предотвратим подоб-
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Ако в годините преди фи-
нансовата криза пазарът на 
земеделска земя наближава-
ше своя пик, сега той е близо 
до точката на замръзване. 
Сделките са рядкост, обра-
ботваемите площи остават 
силно раздробени, а цените 
се държат около нивата от 
2009 г. и рядко надхвърлят 
300-350 лв. на декар. На-
деждите на продавачите са 
за раздвижване през тради-
ционно силните за пазара на 
земя месеци между септем-
ври и декември. Тази година 
обаче - едва ли.

Кой ще купува
Очакванията за покупка на 
земеделска земя тази есен са 
свързани основно с аренда-
торите, смята председателят 
на Българската асоциация на 
собствениците на земедел-
ски земи (БАСЗЗ) Борислав 
Петков. Според него висо-
ките цени на зърното ще им 
донесат добри доходи и те 
активно ще излязат на паза-
ра на обработваеми площи. 
Производители, до които в. 
“Пари” се допита, потвърди-
ха, че ще купуват нови дека-
ри, но предпазливо. “Лично 
аз ще инвестирам и в земя, 
но само част от свободните 
си средства. Планирам съ-
що инвестиции в техника и 
складови бази”, коментира 
председателят на Национал-
ната асоциация на зърноп-
роизводителите Радослав 
Христов. В същото време 
обаче големите земеделски 
фондове в оглавяваната от 
Петков БАСЗЗ ще ограничат 
активността си в рамките на 
землищата с развити аренд-
ни отношения. Като такива 
от асоциацията посочиха 

В повечето райони на страната сделки над 
300 лв. на декар са изключение

радостина маркова
rmarkova@pari.bg

районите на Плевен, Велико 
Търново, Русе, Разград, Тър-
говище, Шумен и Добрич. 
Това частично оттегляне на 
големите играчи, които през 
2006-2008 г. участваха в над 
половината сделки, дава ос-
нование на брокерите да 
очакват слаба активност на 
пазара на земя тази есен. 
“Основните купувачи през 
последните години бяха не 
арендаторите, а АДСИЦ и 
големите земеделски компа-
нии, коментира управителят 
на “Агенция за земеделска 
земя” Андрей Андреев. “В 
годините на бума борсовите 
компании привлякоха много 
пари и купуваха дори само 
по документи. Сега остана-
ха само в землища, където 
разполагат с повече площи. 
Там, където имат малко зе-
мя, продават или заменят”, 
обясни той. Според него по 
тази причина пазарът ще е 
далеч под нивата от 2008 г., 
когато броят на сделките със 
земеделски площи в страна-
та надмина 130 000.

Какви са цените
Много ли са продавачите, 
или купувачите са малко - 
мненията на участниците на 
пазара са различни. Според 
Радослав Христов, който 
обработва големи площи в 
районите около Стара Заго-

ра, тази година предлагането 
е два пъти повече в сравне-
ние с годините преди криза-
та. “Финансовите проблеми 
принудиха хората да прода-
ват земя. Знам дори за слу-
чай, в който с парите ще по-
гасят потребителски заем”, 
посочи той. Според Христов 
заради силното предлагане 
цените в Южна Централна 
България се движат около 
250-300 лв./дка. “Дори голе-
мите парцели трудно пости-
гат повече. Наскоро имаше 
опит да се вземат 370 лв./
дка за 100 дка, но в крайна 
сметка пак бяха продадени 
за 300 лв./дка”, даде пример 
фермерът. Според Андрей 
Андреев от “Агенция за зе-
меделска земя” при финан-
сови проблеми хората първо 
продават земя. “Не съм забе-
лязал обаче сериозен ръст 
на предлагането. По-скоро 
купувачите са малко”, смята 
той. В районите на Цен-
трална Северна България 
Андреев също посочи като 
най-често срещана цената от 
300-350 лв. на декар. За по-
малки парцели и по-ниска 
категория тя може да падне 
дори до 150 лв./дка. Според 
Борислав Петков средната 
цена на земеделската земя в 
страната е между 220 и 320 
лв. на декар, т.е. на равнище-
то от миналата година.

размерът 
има значение
Сред причините за ниските 
продажни цени на земята у 
нас е и голямата разпокъса-
ност. По данни на БАСЗЗ 
най-често за продан се пред-
лагат до 30 дка. Това не е 
учудващо, като се има пред-
вид, че средната площ на 

“Бургас Плаза мол” върви към 100% заетост
Сезонността е големи-
ят проблем на тър-
говските центрове по 
морето

Пълна заетост на търгов-
ските площи се очаква до 
края на годината в първия 
мол в Бургас - “Бургас пла-
за мол”, съобщи търгов-
ският директор Драгомир 
Марков. Ръководството на 
мола очаква през този и 
следващия месец в него да 
отворят врати магазините 
на още 4 модни марки. С 
тяхното откриване ще ос-
танат само пет свободни 
обекта, за които също се 
очакват наематели до края 
на годината.

Нови марки
В средата на този месец 
се очаква в “Бургас плаза 
мол” да посрещнат първите 
си клиенти магазините за 
обувки и чанти Roberto Zago 
и за спортни стоки Diamond 
Sport. В края на октомври ще 
отвори магазинът за чанти 

и куфари на Estil. Обектът 
на международния бранд за 
дамски, мъжки и детски об-
лекла LC Waikiki ще бъде от-
крит през ноември. Според  
Драгомир Марков интересът 
на все повече марки  се дъл-
жи и на нарастващия брой 
клиенти. През летния сезон 
тази година “Бургас Плаза 
мол” е бил посетен от 20% 
повече жители и гости на 
града в сравнение със същия 
период на миналата година. 
“За силния сезон допринесе 
доброто ни партньорство с 
туроператорски фирми, ко-
ито насочиха туристите към 
шопинг при нас”, допълни 
Марков.

Конкуренция
“Бургас Плаза мол” отво-
ри през пролетта на 2009 
г. и засега е единственият 
търговски център от типа 
мол в града. Това, както и 
локацията му в близост до 
магистралата за София и пъ-
тя към курортите на север от 
Бургас допринася за добрата 
заетост на площите. Според 

анализатори обаче основни-
ят проблем пред моловете 
в момента не са нивата на 
заетост, а оборотите, които 
търговците в тях успяват да 
реализират. “Големият риск 
на търговските центрове по 
Черноморието е дали извън 
активния сезон ще успеят 
да запазят добри обороти”, 
коментира Давид Давидов, 
мениджър “Търговски пло-
щи” в Colliers International. 
Според него моловете, ко-
ито отвориха през 2008 и 
2009 г., като цяло имаха 
добра начална заетост, но 
много от тях започнаха да 
губят наематели, вместо да 
добавят нови. При свития 
пазар в момента е важно 
ръководствата на моловете 
да генерират достатъчно 
бизнес, за да са печеливши 
обектите в тях. Самите тър-
говци също трябва да имат 
по-реалистични очаквания, 
за да не се стига до непрес-
танно предоговаряне на на-
емните условия, посъветва 
Давидов.    

радостина маркова

възстановените земеделски 
земи в страната е 5.5 дка. 
Според Андрей Андреев при 
парцели от 5-7 дка дори обе-
диняването на два-три няма 
да вдигне съществено це-
ната, защото крайният блок 
няма да надхвърли 15-20 
дка. “Ако се продават 200 
дка обаче, цената вече може 
да е с 50-100 лв./дка над 
средната, защото тук влизат 
и разходите за уедряване на 
земята. Най-често за да се 
постигнат подобни масиви, 
трябва да окрупниш 10-20 
по-малки парцела”, обясни 
той. Другият фактор, който 
значително повишава цена-
та, е перманентното търсене 
на масиви от над 500 дка и 
перманентният недостиг на 
такива у нас (виж карето). 
Като цяло обаче големите 
играчи на пазара определят 
като основни фактори за 
формирането на продажната 
цена на земята 10-годиш-
ната рента, която може да 
се получи за нея. По данни 
на БАСЗЗ на по-развити-
те арендни пазари в цен-
тралните части на Северна 
България тя варира от 23 
до 30 лв. за декар годиш-
но, а в района на Добрич е 
между 35 и 50 лв. на декар. 
“Логично е да се търси 10-
годишна възвръщаемост на 
инвестицията в земя, при 
положение че алтернативата 
е 6-8% годишна лихва по 
банковите депозити”, комен-
тира Борислав Петков. Спо-
ред него добрата доходност 
вече привлича и значителни 
спекулативни капитали към 
пазара на земеделска земя, 
но в близък план това надали 
ще даде тласък за сериозно 
повишение на цените.

 Четири нови магазина ще отворят врати в “Бургас Плаза мол” тази есен ▶

 Пазарът на земеделска земя тази година ще разчита                                  основно на покупки от арендаторите  снимка емилия костадиноВа▶



Между два и четири пъти 
по-висока от средната цена 
може да се получи за зе-
меделска земя у нас, стига 
някой да предложи за про-
дан масив от 2-3 хил. дка. 
Според Борислав Петков 
от БАСЗЗ за подобен имот 
цената варира от 600 лв. за 
декар до немислимите за 
пазара ни в момента 1000-
1200 лв. за декар.

Интерес към площи над 
500 дка проявяват чужди 
фермери - гръцки, турски, 
италиански, холандски. 
Забраната за продажба на 
земя на чужденци лесно се 
прескача с регистрацията на 
фирма у нас. По тази схема 
гръцки и турски собствени-
ци питат за покупки в пог-
раничните райони. Основ-
ният проблем обаче е, че те 
правят поливно земеделие, 
а нашата хидро-мелиора-

тивна система бе разбита, 
обясни Борислав Петков.

Според Радослав Христов 
от Националната асоциа-
ция на зърнопроизводите-
лите всякакви механични 
сравнения между цените 
на земята у нас и в Западна 
Европа са неуместни. У нас 
масово се продават малки 
парцели между 5 и 15 дка, 
а във Франция се продават 
разработени стопанства от 
2-3 хил. дка, съпостави той. 
Модерното земеделие и по-
високите добиви са друго-
то предимство на Запада. 
Според Радослав Христов, 
ако у нас средният добив 
на пшеница е 310 тона от 
декар, във Франция е 710 
тона. Като сравниш тези 
показатели, разликата в 
цените на земята на двата 
пазара е лесно обяснима, 
коментира той.
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▶ кметства в цяла-
та страна се очаква да 
попълнят анкетните 
карти на Асоциацията на 
българските села за при-
тежаваните от тях земи

изключение

Високо
Покриха 
спортна зала 
с 1500 тона 
стомана

 Уникален за България 
метод бе използван при 
монтажа на металната 
покривна конструкция 
на строящата се спорт-
на зала на 4-ти киломе-
тър в София. Подизпъл-
нителят - плевенската 
фирма “Хоризонт - Ива-
нов”, покри сградата със 
стоманена решетка 
с тегло над 1500 тона, 
която бе издигната на 
височина от 29 метра.

За повдигането на кон-
струкцията до проект-
ната височина е използ-
вана технология и обо-
рудване на швейцарската 
VSL. На строителната 
площадка на спортна-
та зала бяха издигна-
ти 8 кули с платформи 
и 8 хидравлични крика, 
монтирани върху тях. 
С тяхна помощ за 3 часа 
покривната конструкция 
бе монтирана на необхо-

▶

▶

димата височина.
Стоманената рамка 

е произведена в “МПК - 
Плевен”, дъщерно друже-
ство на “Хоризонт - Ива-
нов”, и е транспорти-
рана на части до София, 
където е сглобена и мон-
тирана. 

Подобна технология се 
използва за строител-
ството на мостове, ста-
диони и други  тежки съо-
ръжения, които няма как 
да бъдат сглобени по друг 
начин, обясни Светослав 
Богалински, мениджър 
бизнес развитие на “Хори-
зонт - Иванов”. Компа-
нията има над 15 години 
опит в строителство-
то. Участвала е в изграж-
дането на новия терми-
нал на летище София, 
покривната конструк-
ция на летния театър в 
Бургас, търговски обек-
ти на “Метро Кеш енд 
кери”,”Билла”, “Кауфланд”, 
както и на “София Еър-
порт център” на аме-
риканската компания 
“Тишмън”, където получи 
приза “Сграда на година-
та” за 2009.  

▶

▶

Търсят се стопанства 
от хиляди декари

Пренасочване
Интересът се 
измества на 
югоизток

Изместване на интере-
са на купувачите на земе-
делска земя към Югоиз-
точна България, прогно-
зира председателят на 
Асоциацията на българ-
ските села Борислав Бори-
сов. Според него тенден-
цията ще се прояви през 
следващите 2-3 години.

“До 2000 г. за пазар на 
земеделски площи гово-
рехме почти единстве-
но в Добруджа. Впослед-
ствие интересът на 
купувачите се измести 
към Северна Централна 
България и Северозапада. 
Сега идва ред на триъгъл-
ника между Бургас, Сви-
ленград и Хасково”, смята 
Борисов. Там, по данни на 
асоциацията, има значи-
телно количество пло-
дородни, но пустеещи 
земи. Организацията е 
разпратила запитвания 
до всички над 1300 кмет-
ства, членуващи в нея, за 
количеството общински 
земи в техните землища. 
Очаква се в началото на 
идната година да имаме 
сравнително пълна кар-
тина на тази собстве-
ност в страната, посочи 
Борислав Борисов.

▶

▶

Пилотно
Започва 
комасация в 5 
землища

Пилотен проект за кома-
сация (уедряване на земя 
- бел. ред.) в пет землища 
започва Българската асоци-
ация на собствениците на 
земеделска земя (БАСЗЗ). Асо-
циацията обединява големи 
компании, притежаващи 
общо над 2.1 млн. дка обра-
ботваеми площи, което я 
превръща в третия голям 
играч на пазара след държа-
вата и общините.

Един от членовете на асо-
циацията - “Адванс Тера-
фонд” АДСИЦ, е пред при-

▶

▶

ключване на първия проект 
за комасация у нас, който 
целеше обединяването на 
7000 дка в землището на 
ловешкото село Катунец. 
Подготвят се процедурите 
за землищата на с. Раздел, 
община Елхово; с. Момина 
църква, община Средец; с. 
Студена, Свиленградско; с. 
Друмево, община Шумен, 
и град Смядово. Избрахме 
тези землища по няколко 
критерия - концентрация 
на земи, собственост на 
членовете на БАСЗЗ, нали-
чие на голям общински или 
държавен поземлен фонд, 
развити арендни отноше-
ния. Очаква се проектите 
да приключат в рамките на 
2 години. Пазарът на земеделска земя тази година ще разчита                                  основно на покупки от арендаторите  СНИМКА ЕМИлИя КОСТАДИНОВА▶



Телевизиите инвестират     повече  
в сериали, отколкото в        риалити
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Латиноамериканските 
сапунки и турските им 
продължения проправи-
ха пътя на драматичните 
български сериали. Зрите-
лите гледаха и ще продъл-
жават да се интересуват от 
съдбата на любимите си 
телевизионни лица. Но ге-
роите на новото време не 
са чужди мачовци, а род-
ните артисти. bТV, Нова, 
а скоро и ТV 7 предлагат 
на зрителите едночасови и 
половинчасови собствени 
продукции, които пресъз-
дават живота на българи-
на. Риалити предаванията 
пренаситиха аудиторията, 
което накара телевизиите 
да се преориентират към 
снимането на собствени 
сериали и ситкоми. На шо-
утата ще им бъде отреде-
но полагащото се ефирно 
време, но няма да са на 
всеки час или по няколко 
в един часови пояс. 

 Време за промяна
 „Хората не искат да гледат 
сапунки, а кинопродук-
ции, с които могат да се 
идентифицират, да гледат 
история, да виждат живо-
та, какъвто е в момента”, 
каза Димитър Митовски, 
изпълнителен продуцент 
на сериала „Стъклен дом”. 
По думите му интересен 
факт е, че американските 
сериали не се радват на 
много добър рейтинг. При-

чината е невъзможността 
на зрителя да види себе 
си в предлагания сюжет. 
Теленовелата „Перла” по 
някакъв начин показа на 
българските продуценти 
настроението на публика-
та към продукт, предста-
вящ ежедневието. 

Друг мотив точно сега 
да започне заснемането 
на този тип продукции е 
пренасищането на ефира с 
риалитита. „След ребран-
дирането на телевизията 
през есента започваме зас-
немането на собствен теле-
визионен сериал”, обясни 
Ася Георгиева от TV 7.

И на трето място е дос-
татъчно разработеният 
пазар. „Преди години 
пазарът беше такъв, че 
сериалите не можеха да 
се изплатят, те нямаха въз-
връщаемост”, коментира 
още Митовски. Според 
него през последните две 
години тази ниша се разви 
и парите, които се влагат в 
заснемането, вече се връ-
щат на инвеститорите.

Как се печели  
от сериали
Частните телевизии пече-
лят от рейтинг, реклама и 
продуктово позиционира-
не. От тези приходи се фи-
нансира и заснемането на 
ефирните сериали. Частни 
инвеститори при българ-
ските продукции засега 

Над 7 млн. лв. струва 
заснемането на един ситком, 
но вложението се връща от 
рейтинг, реклама и продуктово 
позициониране

„Референдум”  
на живо  
от Брюксел
„Референдум” стартира 
новия сезон от 
телевизионното студио 
на Европарламента в 
Брюксел. Прякото му 
излъчване е днес от 21 
часа по Българската 

национална телевизия. 
Темите на предаването 
застъпват най-
дискутираните въпроси 
в Европарламента. 
Продължителността на 
предаването е 55 минути. 
В ефир се провежда 
директно гласуване. 
То се осъществява 
от представителна за 

страната социологическа 
извадка, структурирана 
от „Алфа рисърч”. Целта 
на вота е публиката 
да утвърди една от 
защитаваните тези. 
Тази седмица началото 
на сезона ще бъде 
поставено с разговори 
по проблемите с 
българските и румънските 
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Методология
Два начина  
да се снима 
сериал

Сериалите са два 
типа. Кратките са 
27 минути, които 
са т. нар. ситкоми 
или ситуативни 
комедии. Другите 
са едночасовите 
прожекции, в 
които влизат 
около 48 минутни 
драматични 
сериали и 
останалото са 
рекламни блокове. 

Начините за 
заснемане на 
продукциите са 
чрез предварителен 
запис на няколко 
сезона или снимане 
сезон за сезон. 

Първият начин е 
по-рисков, защото, 
ако не постигне 
необходимия 
рейтинг и трябва 
да се спре, ще бъдат 
загубени много 
средства. Това 
позволява и по-
голямата честота 
на излъчване, ако 
има зрителски 
интерес. 

При сезонните 
снимки 
финансовите загуби 
при непредвидено 
сваляне от ефир 
са по-малко. Но 
при повишаване 
на рейтинга не 
е възможно да се 
увеличи честотата 
на излъчване.

▶

▶

▶

▶

няма. Неразработен е още 
пазарът на продуктовото 
позициониране по време 
на самия филм. Причината 
е, че разрешение за прила-
гането на тази практика 
се получи преди около 
година. Механизмите за 
внедряване на продуктите 
в сериала или филма, така 
че те да станат неделима 
част от съдържанието и 
драматургията му, все още 
се разработват. 

Директен приход за те-
левизията е продажбата 
на готовия продукт на 
чужд пазар. Въпреки че 
точните цифри се крият, 
според източници на в. 
„Пари” „Стъклен дом” е 
продаден за повече пари в 
Турция, отколкото южната 
ни съседка е взела за из-
лъчването на „Листопад” 
в българския ефир.

Рискови инвестиции
Инвестирането в българ-
ски телевизионни сери-
али и ситкоми все още 
крие рискове. Въпреки че 
публиката иска да гледа 
такива продукции, ин-
вестициите са все още 
рискови. „Причината е, 
че свободните парични 
ресурси, необходими за 
заснемането, все още са 
малки”, коментират про-
дуценти. 

Практика на българските 
телевизии е да не коменти-
рат с точност средствата, 
които инвестират в про-
дукциите си. В. „Пари” 
научи, че заснемането на 
половинчасов ситком с 
повече от сто серии струва 
над 7 млн. лв. Инвестици-
ите зависят от актьорския 
екип, от продължителност- 
та на сериите, от начините 
на снимане и от броя на 
епизодите. 

социална  
отговорност
Модата да сме социално 

отговорни масово навлиза 
в масмедиите. Първо бяха 
риалититата със социална 
насоченост, след тях с ми-
съл за публиката започват 
да се правят и сериалите. 
„Една телевизия има и 
социална, и обществена 
функция, която не бива 
да се пренебрегва и да 
се забравя”, категоричен 
е Митовски. Според не-
го правещите телевизия 
мислят и в тази посока. 
Защото тя трябва да се 
грижи за своите зрители 
като един основен възпи-
тател. Затова продукции-
те, които излъчват, трябва 
да налагат българската 

култура.
Модерно е да си моде-

рен. Това е причината за 
създаването на собствени-
те телевизионни сериали. 
И при ефирните програ-
ми има тенденции, които 
трябва да се спазват, ако 
искаш да бъдеш конкурен-
тоспособен. Публиката 
вижда нещо различно и 
масово започва да гледа 
новото. След което се пре-
насища от продукцията и 
тя започва да налага нуж-
дата от нова стока. Сега е 
много скъпо да се снима 
сериал, твърдят продуцен-
тите. Но според специали-
стите в бранша след време 
ще има филмов аутлет, 
на който те ще подаряват 
продуктите си по два за 
лев, защото пазарът ще е 
наложил нова мода.

николета Цветкова
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Телевизиите инвестират     повече  
в сериали, отколкото в        риалити
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Господин митовски, 
защо никъде не се обя-
вяват инвестициите, 
които са направени в 
„стъклен дом”, и печал-
бата му?

- Не можем да кажем 
колко ни струва сериалът,  
защото не можем да се 
похвалим с вложени в 
него 100 млн. EUR на-
пример. Това е като да 
искате от едно печатно 
издание да каже какъв му 
е точният тираж. HBO по-
сочват инвестициите си, 
за да покажат, че тяхната 
продукция е „Уау”. Но в 
България пазарът е друг 
и той не предлага такива 
възможности.

защо сериалът „стък-
лен дом” се излъчва само 
в неделя?

- Неделя е един от най-
добрите дни за гледане и 
съответно за излъчване. 
Единствено понеделник е 
по-добър вариант. Освен то-
ва схемата на производство 
не позволява да се излъч-

▶

▶

Бившите соцстрани са потенциален 
успешен пазар за сериала

блиц Димитър Митовски, изпълнителен продуцент на „Стъклен дом”

Цифра

1 179 000
 зрители средно са гледали „Стъклен дом” в периода от 

11 април до 20 юни, показват данните на bTV
▶

роми, икономическото 
бъдеще на Европа, 
ограниченията за работа 
на българските работници. 
Водещ на предаването е 
Добрина Чешмеджиева. 
Първите й участници са 
евродепутатите Андрей 
Ковачев, Димитър 
Стоянов, Илияна Йотова, 
Надежда Нейнски, Филиз 

Хюсменова и Станимир 
Илчев. Декор  
на едночасовата 
дискусия на живо ще 
бъде модерното мобилно 
студио, построено наскоро 
в европейската столица. 
От него са излъчвали  
телевизионни канали като 
ВВС, TV 5 и белгийската 
обществена телевизия.

Асоциацията на 
рекламните агенции 
определи М-Тел като 
рекламодател на годи-
ната  

Рекламна агенция DDB Sofia 
спечели 4 първи награди, 3 
втори и 7 трети места на го-
дишните награди на Асоциа-
цията на рекламните агенции 
(ФАРА). Най-важният приз, 
който компанията взе, е за 
творческа агенция на година-
та. Рекламодател на годината 
пък стана „МобилТел”. 

Отлив на участници
През тази година броят на 
участниците беше по-малък 
в сравнение с предходните, 
отчитат от ФАРА. Според 
организаторите интересът 
и на рекламодателите, и на 
спонсорите в настоящия 
конкурс също е бил по-слаб. 
Значителен отлив има в ка-
тегорията „Пресреклама”, 
в която по принцип българ-
ската реклама се е доказала 
като добра. 

Отличени
В категорията ТВ рекламa, 

кинореклама и други филмо-
ви форми призът взе рекла-
мата „7Days в 60 секунди”. 
„M-Tel CLUB XMAS” беше 
отличена в категорията ус-
луги. При социална и поли-
тическа медийна реклама 
златото отиде в телевизи-
онната и кинореклама „Ки-
номания”. 

В категорията Пресрекла-
ма първата награда получи 
рекламата с пет заглавия 
- „Последно впечатление”, 
„Място под Слънцето”, 
„Ако четеш това”, „По-
следен момент”, „Като в 
много добрите ресторан-
ти”. Кампания „Ники Surf 
the Nation” получи 3 първи 
награди в интерактивните 
категории и 2 трети места в 
други категории. Следвайки 
принципа „Бъди там, където 
е твоята целева група”, тя е 
съсредоточена във Facebook 
и Twitter и създава съдър-
жание за потребителите на 
M-Tel Loop между 13 и 26 
години.

Конкурсът на Асоциация-
та на рекламните агенции се 
проведе за единадесети път 
в курортния комплекс „Ал-
бена” от 8 до 11 септември. 

DDB Sofia с  
най-много 
награди от ФАРА

ва по-често. Единственият 
начин да се навакса е да се 
прекъсва излъчването, за да 
се заснемат серии. Но това 
може да намали рейтинга, 
хората да забравят истори-
ята, което ще е пагубно.

Как ще коментирате 
продажбата на сериала 
▶

и предвижда ли се да 
бъде предлаган на други 
страни?

- „Стъклен дом” е прода-
ден на цена като за добър 
европейски сериал. По 
нищо не отстъпва на гер-
манска или италианска 
продукция. Той е един 
от най-скъпите продукти 

в момента на пазара. В 
България това е и един-
ственият продукт, кой-
то се прави в момента. 
Сюжетът е подходящ за 
хората от всички бивши 
социалистически страни, 
така че би могъл съвсем 
успешно да се продаде във 
всяка от тях.

СниМка Марина ангелоВа
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Продуцентите на „стъклен дом” залагат на утвърдени                              лица като елена Петрова (горе), но търсят и млади-
те таланти като Радина Кърджилова (долу), които да                                наложат на сцената

▶
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2010: Легенда за 
кинематографиста
“Киното не съществува. Съществуват многолики кина 
в различни пространства и институцията на фестивала 
показва това най-ярко.” Тези думи на филмовия критик 
Крис Фудживара синтезират кратко и ясно съвременния 
фестивален свят на специализация и фрагментация - от фо-
кусиращото се върху азиатското кино изложение в Пусан 
през анимационния Анеси до “независимите” Телюрайд 
и Трайбека. Сред шарените светлини на прожекторите 
обаче неизменно продължават да блестят вавилонските 
кули на филмовия свят - “Големите три” фестивални елита 
в Берлин, Кан и Венеция. 

Статистика
С идеята да представи именно тази съвременна поли-
фония от киногласове директорът на “Мостра Венеция” 
от 2004 г. насам Марко Мюлер откри 67-ото издание на 
най-стария филмов фестивал в света (1-11 септември). 
Въпреки кризата фестивалът продължава да се разраства, 
като тази година 28 страни повече са представили номи-
нации за присъствието си (102 срещу 74 през 2009 г.) с 
общо 4251 ленти, от които 2395 пълнометражни и 1440  
късометражни. Венеция се очерта и като водещата кино 
Мека тази година - от всички 86 филма в четирите основ-
ни програми 82 са световни премиери, а 24-те заглавия 
в конкурсната селекция направиха първите си стъпки в 
обществото на красивия остров Лидо (за големите награди 
в Кан и Берлин през 2010 г. се състезаваха едва съответно 
19 и 20 ленти).

Контекст
Всъщност редом с Париж едва ли има друго място в 
света, което да е така пропито с кино. Именно каналите 
на Венеция някак естествено понесоха първия подвижен 
кадър в историята на киното (1896), а филмите на Лукино 
Висконти (“Смърт във Венеция”), Уди Алън (“Всеки казва 
“обичам те”), Антони Мингела (“Талантливият мистър 
Рипли”) и Гари Грей (“Италианска афера”) нямаше да 
са същите извън града на гондолите. 78 години след 
първата прожекция на фестивала през 1932 г. “Доктор 
Джекил и мистър Хайд” на Рубен Мамулян (познат най-
вече с “Кралица Кристина” с Грета Гарбо и мюзикъла 
“Копринени чорапи” с Фред Астер и Сид Чарис) 67-ото 
издание на венецианската Мостра отново започна с 
прастарата история за борбата между светли-
ната и мрака. Режисьорът Дарън Аронофски, 
спечелил биеналето през 2008 г. с “Кечистът”, 
представи новата си лента “Черният 
лебед” с Натали Портман, Мила Ку-
нис, Венсан Касел и Уинона Райдър. 
Украинката Кунис беше избрана за 
тазгодишния носител на наградата за 
най-добра млада актриса “Марчело 
Мастрояни”. Последните отблясъци 
на фестивала пък бяха поверени на 
Шекспировата интерпретация на 
Джули Теймър (“Фрида”, бийтъл 
мюзикъла “През Вселената”) “Буря-
та” с Хелън Мирън, Алфред Молина 
и Крис Купър. 

Състезателна треска
Лентите от конкурсната програма в 
тазгодишната “Мостра” несъмнено 
бяха едни от най-очакваните есенни 
заглавия. След силните “Изгубени в 
превода” и “Мария Антоанета”, дъще-
рята на “апокалиптичния” Копола събра 
вниманието с автобиографичния “Някъде” 
- история за звездните булеварди на залеза 
в Холивуд, посипани със секс, наркотици и 
алкохол. И докато София Копола отнасяше 
скандалния тазгодишен “Златен лъв”, жу-
рито начело с Куентин Тарантино (Арно 
Деплешен, Дани Елфман, Лука Гуаданино, 
Габриеле Салваторес и Гилермо Ариага) 
отличи несъмнените победители. “Сребър-
ният лъв” за най-добър режисьор и наградата 
за най-добър сценарий отидоха при Алекс де ла 
Иглесия (“Оксфордските убийства”) за “Тъжна ба-
лада за тромпет” - нетрадиционен филм на ужасите 
за режима на Франко във фашистка Испания в духа 
на “Лабиринта на фавна”. Специалната награда на 
журито отиде при “Необходимо убийство” на полския 
режисьор Йежи Сколимовски (“Четири нощи с Ана”). 

Световните премиери на филмовия фестивал във Венеция 
засенчиха по-скромните програми в Кан и Берлин

Афганистанската история за талибан беглец, попаднал в 
непозната Европа и непроронващ нито дума през цялата 
лента, донесе на Винсънт Гало наградата за най-добра 
мъжка роля. 

Заслужава да се припомни, че макар и тази година бъл-
гарското кино да не попадна във Венеция, точно преди 20 
години именно Олег Георгиев грабна приза Coppa Volpi 
за най-добър актьор в “Единственият свидетел”. За най-
добра актриса беше отличена Ариан Лабед в “Атънбърг” 
на Атина Рейчъл Цангари, а отличието за операторско 
майсторство отиде при Михаил Кричман за “Безмълвни 
души” на Алексей Федорченко. “Специалният златен 
лъв” за цялостно творчество Тарантино връчи на един от 
“учителите” си (и продуцент на “Глутница кучета”) - аме-
риканският режисьор Монти Хелман. Хелман, който със 
своите 78 години е набор на фестивала, представи новия си 
филм “Път заникъде”. Джон Ву също получи “Златен 
лъв” за цялостни заслуги. Някак встрани останаха 
очакваните ленти Potich на Франсоа Озон с Жерар 
Депардийо и Катрин Деньов, режисьорският 
опит на Винсънт Гало “Обещания, написани 
във вода”, “Три” на Том Тиквер  (“Бягай, Ло-
ла”, “Небеса”, “Парфюмът”) и Venus Noire на 
Абдел Кешиш (“Кускус”, “Игра на любовта 
и случая”). Новите ленти на Такаши Миике 
“13 убийци”, Meek’s Cutoff на Кели Рейхард 
(“Уенди и Люси”) и базираната на едноимен-
ния роман на Харуки Мураками “Норвежка 
гора” (Тран Ан Хън) също бяха обект на 
интерес по-скоро на зрителите, отколкото 
на журито. 

встрани от играта
Най-голямото разнообразие обаче дойде от 
извънконкурсната програма. Както призна 
самият Мюлер, доста големи имена в ре-
жисурата са решили да преминат към по-
икономични продукции с бюджет до 1 млн. 
EUR или най-много между 6 и 7 
млн. EUR. Например както Джузепе 
Торнаторе (“Малена”, “Легенда за 
пианиста”), така и тандемът Мартин 
Скорсезе - Кент Джоунс и братът на Бен 

Афлек, Кейси, заложиха на документа-
листиката. Бен Афлек също показа ре-
жисьорския проект “Градът”. Нови ленти 
представиха и Марко Белокио (“Добър 
ден, нощ”), “пънк” режисьорът Амос По, 

вихрещият се и по родните кина с “Мачете” партньор на 
Тарантино Робърт Родригес, Джон Туртуро, Джон Ву, Ан-
друша Вадингтон (“Къща от пясък”, “Аз, ти, те”), Данис 
Танович (“Ничия земя”, “Ад”) и Джафар Панахи. 

в очакване
Като на всеки фестивал и във Венеция се появиха пикант-
ни обвинения за конфликт на интереси. Далеч от съби-
тията обаче за българския зрител остава само приятното 
очакване и догадки кои заглавия ще успеем да видим и по 
родните фестивали.

марина Узунова 

 София Копола, 
носител на тазго-
дишния “Златен 
лъв”  
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